
 وزارت راه گزارش ۴ ماهه نهضت ملی مسکن
 را منتشر کند

در حالی ۴ ماه از فعالیت وزارت راه و شهرســازی در دولت چهاردهم 
می گذرد که پیشــنهاد می شود، مســئولان این وزارتخانه گزارشی از 
عملکرد در حوزه نهضت ملی مســکن و اقدامات انجام شــده منتشــر 

کنند.
 اوایل آبان ماه امســال، سرپرست پیشین معاونت مســکن و ساختمان 
وزارت راه و شهرســازی اعلام کرده بود: از زمان آغاز نهضت ملی مسکن، 
حدود 800 هزار واحد در بخش مسکن حمایتی تعریف شده که تنها 20 

هزار واحد آن تکمیل شده است.
مســعود بیات منش بیان کرد: قرارداد تأمین تسهیلات برای 370 تا 380 
هزار واحد با بانک ها امضا شــده و باقی واحدها باید تأمین مالی شــوند. 
میانگین پیشرفت پروژه ها حدود 20 درصد اســت و انتظار می رود 380 
هزار واحد طی دو ســال اول دولت چهاردهم تکمیل و بــه مردم تحویل 
شــود. از 800 هزار واحد تعریف شــده، حدود ۴00 هزار واحد در مراحل 

زمین  )تامین( و فونداسیون هستند.
فرزانه صادق  وزیر راه و شهرسازی هم پیشــتر با تأکید بر شفافیت در ارائه 
آمار، گفته بود:تحویل واحدهای نهضت ملی مسکن موضوعی نیست که 
بتوان آمار آن را تغییر داد. آنچه ســاخته شده، مشخص است. باید با مردم 

صادق باشیم و اقدامات انجام شده را با شفافیت بیان کنیم.
وی افزود: از بهمن 1۴02 رکود در پروژه های جهش تولید مسکن مشهود 
بوده کــه دلیل اصلی آن کمبــود منابع مالی و عدم پرداخت تســهیلات 

بانکی است.
صادق  تصریــح کرد: این کــه پروژه هــای نهضت ملی مســکن پیش 
نمی رود، صحیح نیســت؛ بلکه روند این پروژه ها رو به رشــد اســت و 
منابع مالی در حال تزریق هســتند. اختلاف ها عمدتــاً مربوط به نحوه 

ساخت وساز است.

در جدیدترین رویداد و طبق اعلام وزارت راه و شهرســازی قرار است 
در ســفر اســتانی رئیس جمهور و هیئت وزیران به خراســان شمالی، 
2000 واحد مسکونی نهضت ملی در شــهرها و روستاهای این استان 

افتتاح شود.
در حالی ۴ مــاه از فعالیــت وزارت راه و شهرســازی در دولت چهاردهم 
می گذرد که تاکنــون گزارش جامعی از عملکرد ایــن وزارتخانه طی این 
چهارماه در حوزه نهضت ملی مسکن اعلام و منتشر نشده است و رسانه ها 

اطلاعاتی از میزان پیشرفت این پروژه ها ندارند. 
به نظر می رسد، وزارت راه و شهرســازی جهت تنویر افکار عمومی 
بهتر اســت گزارشــی از آخرین وضعیــت پروژه هــای نهضت ملی 
مســکن و اقداماتی که طی ۴ ماه گذشته انجام شــده، منتشر نماید 
تا مردم در جریان آخریــن وضعیت این پروژه ها قــرار گیرند و اگر 
نگرانی نســبت به تاخیر در اجرای پروژه های نهضت ملی مســکن 

وجود دارد، رفع شود.

مسکن معاون وزیر نفت خبر داد

افزایش تحویل میعانات و نفت به پالایشگاه های نفتی در دولت چهاردهم
خریدار   معاون وزیــر نفت در امور نظارت 
بر منابــع هیدروکربوری گفــت: از ابتدای 
دولت چهاردهم تاکنــون 3 درصد میعانات 
و ۴ درصد نفت تحویلی به پالایشــگاه های 

نفتی کشور افزایش یافته است.
سجاد خلیلی روز چهارشنبه اظهار داشت: 
تولید نفــت گاز بیش از 10 میلیــون لیتر و 
تولید بنزین بیش از 8 میلیون لیتر افزایش 
یافته است و شاهد ثبت رکوردهای بسیاری 
در زمینه تحویل سوخت مایع به نیروگاه ها 

بوده ایم.
آذرمــاه  در  اینکــه  یــادآوری  بــا  وی 
تحویل روزانــه بــه بیــش از ۵0 میلیون 
لیتر رســید، گفت: هر ســاله بــا توجه به 
سرمایه گذاری های انجام شده می توانیم تا 
مقدار محدودی افزایش تولید داشته باشیم 
اما شــدت رشد مصرف بســیار بالاتر از این 
مقدار است؛ برای نمونه افزایش مصرف گاز 
در بخش خانگی، تجاری و صنایع غیرعمده 
در آبــان  20 درصــد و در آذر بیــش از 2۵ 

درصد بوده است.
معاون وزیر نفت خاطرنشــان کــرد: برای 
کنترل ناتــرازی انرژی بایــد اصلاح الگوی 
مصــرف و بهینه ســازی مصــرف را در 
دستورکار قرار داد که امیدواریم با تشکیل 
ســازمان مدیریت راهبردی انرژی، تحقق 

این امر سرعت گیرد.
خلیلــی درباره ســامانه پایــش یکپارچه 
مبــادلات مواد نفتــی که شــامل زنجیره 
تأمین نفت و گاز می شــود، گفــت: دامنه 
این موضوع بســیار گســترده است؛ یعنی 
از زمانی کــه نفت در چاه هــای نفتی تولید 
می شود تا انتقال به انبار و سپس واحدهای 
بهره بــرداری و خطــوط لولــه، تحویل به 
پالایشــگاه های ده گانه و در نهایت تحویل 
به انبارهای شــرکت ملی پخش و توزیع به 
مبادی مصرف، تمام این مراحل مختلف در 
این زنجیره وجود دارد که باید تحت نظارت 

قرار گیرد.
وی ادامه داد: در زنجیــره تأمین گاز نیز در 
همه مراحل بایــد ترتیبی اتخــاذ و امکان 

نظارت و پایش ایجاد شود.
معاون وزیر نفت با بیــان اینکه وزارت نفت 
متولی تأمین امنیت انرژی کشــور اســت، 
خاطرنشــان کرد: در این زنجیره طولانی، 
سالانه بیش از یک میلیارد بشکه نفت، بیش 
از 270 میلیارد مترمکعب گاز، بیش از 110 
میلیارد لیتر فرآورده نفتــی، 300 میلیون 
بشــکه میعانــات و بیــش از ۶ میلیون تن 

مایعات گازی همراه تولید می شود و وزارت 
نفت افزون بر حوزه تولیــد، متولی تحویل 
این حجم از فرآورده های نفتــی و یا گاز به 

مبادی مصرف است.
خلیلی با اشــاره به اینکه در قانــون برنامه 
هفتم توسعه موضوع پایش و رصد مبادلات 
مواد نفتی در دو ساختار »نصب سامانه های 
اندازه گیــری« و »ایجاد ســامانه یکپارچه 
پایگاه داده و بانک اطلاعاتی« در نظر گرفته 
شــده، گفت: امیدواریم یکپارچه ســازی 
ســامانه هایی که همین الان وجــود دارند 
و به صورت مجزا در حال فعالیت هســتند، 
طبق موعد مقرر یعنی تا پایان سال 1۴0۴ 

انجام شود.

 شناسایی ۱۳۰۶ نقطه مبادلاتی 
نفت و گاز

وی با اشاره به ســابقه مطرح شدن طرح 
ملی میترینگ و پایش لحظه ای مبادلات 
مواد نفتــی ادامه داد: این طــرح از زمان 
برنامه پنجم توســعه )بنــد ج ماده 12۹ 
قانون( یعنــی از ســال 138۹ به وزارت 
نفت تکلیف شده اســت که اجرای آن در 
دولت ســیزدهم مورد توجه قــرار گرفت 
و با ابــلاغ برنامه هفتم توســعه، در دولت 
چهاردهم نیز به  صورت جدی در دســتور 

کار قرار گرفته است.
معاون وزیر نفت ادامه داد: بر اســاس طرح 
قبلی )برنامه پنجم توســعه(، تنها 13 نقطه 

مبادلاتی در نظر گرفته شده بود که البته در 
همین نقاط نیز کار تأمین و نصب تجهیزات 

اندازه گیری انجام نشد.
خلیلی با اشــاره به اینکه اکنون تمام نقاط 
مبادلاتــی در زنجیره تولیــد و توزیع نفت 
و گاز شناســایی شده اســت، خاطرنشان 
کرد: بــر همیــن اســاس در 130۶ نقطه 
شناسایی شده، وضعیت سامانه اندازه گیری 
مشــخص شــده کــه در برخی نقــاط از 
سامانه های دقیق و خودکار استفاده شده و 
در برخی دیگر اندازه گیری به صورت دستی 
یا مخازن انجام می شــود که امکان خطا در 

آنها وجود دارد.
وی ادامــه داد: بــر اســاس شناســنامه  
تهیه شــده از نقاط مبادلاتــی در زنجیره 
تولید نفــت و گاز، ۵88 نقطــه از مجموع 
نقاط شناسایی شده، نیازمند ارتقای سامانه 
موجود یا نصب ســامانه جدید اســت که بر 
اســاس برآوردها برای تکمیــل این طرح 
به حدود یک میلیــارد دلار منبع مالی نیاز 

خواهیم داشت.
معاون وزیر نفت با بیان اینکه از میان نقاط 
شناسایی شده برای نصب یا ارتقای سامانه 
اندازه گیری در زنجیره تولیــد نفت و گاز، 
220 نقطــه به عنوان اولویت بــالا در نظر 
گرفته شــده، افزود: در ۶۴ نقطه شــرکت 
ملی نفــت ایــران، در 70 نقطه شــرکت 
ملی پالایــش و پخــش و در 8۶ نقطه نیز 
شــرکت ملی گاز متولی نصــب تجهیزات 

اندازه گیری هستند.
خلیلی با اشــاره به اینکه پس از ابلاغ قانون 
برنامه هفتم توسعه، شرکت ملی نفت ایران 
به عنوان متولی انجام پــروژه تأمین و نصب 
تجهیزات اندازه گیری در نظر گرفته شــد، 
گفت: امسال برای 23 نقطه در شرکت ملی 
نفت، قرارداد وجود دارد و برای آن پیمانکار 

انتخاب شده است.
وی ادامه داد: در شــرکت ملــی گاز نیز 
20 نقطــه در حــال برگــزاری مناقصه 
است و در شــرکت ملی پالایش و پخش 
فرآورده هــای نفتی نیــز پروژه هایی هم 
برای انبارها و هم پالایشــگاه ها در دســت 

اقدام قرار دارد.

چرا طرح ملی میترینگ در برنامه 
پنجم اجرا نشد؟

معاون وزیر نفت در خصوص آسیب شناسی 
اجرا نکردن طرح ملــی میترینگ در قانون 
برنامه پنجم توســعه افزود: در وهله نخست 
منابع مطمئن مالی لازم بــرای این کار در 

نظر گرفته نشده بود. 
برای نمونه بر اســاس گزارش تفریغ بودجه 
ســال 1۴02، از مبلغ 8 هزار میلیارد تومان 
کــه در آن ســال بــرای نصــب تجهیزات 
اندازه گیری در نظر گرفته شــده بود، حتی 
یک ریال نیز تخصیــص نیافت در حالی که 
برای این کار شــرکت ها باید از وصول این 

منابع مطمئن شوند.

خلیلــی ادامــه داد: در برنامــه هفتم این 
موضــوع پیش بینــی و منابــع داخلــی 
شــرکت های تابع، همچنیــن ۵ درصد از 
حساب ســرمایه گذاری نفت و گاز به عنوان 
منابع مالــی لازم برای میترینــگ در نظر 
گرفته شده اســت. برای نمونه در تبصره ۴ 
قانون بودجه امســال حدود 7 هزار و ۴00 
میلیارد تومــان به این موضــوع تخصیص 

یافته است.
وی افزود: در ماده 1۴ قانــون برنامه هفتم 
توســعه برای خریداری و نصب تجهیزات 
اندازه گیری، منابع حســاب سرمایه گذاری 
نفت و گاز در نظر گرفته شده است، به همین 
دلیل در سال های آتی نیز تأمین منابع لازم 
برای ایــن کار امکان پذیر خواهد بود. افزون 
بر این، ترتیبی اتخاذ شــده که شرکت های 
خصوصی طرف قرارداد با شرکت های تابع 
بتوانند از محل تهاتر بــا خوراک یا فرآورده، 
تجهیــزات اندازه گیری را تأمیــن و نصب 

کنند.

از هیچ شرکت داخلی، گواهی از خارج 
کشور خواسته نشده است

معاون وزیــر با اشــاره به اینکــه وزارت 
نفت در ســه ســال متوالی در بیــن تمام 
دستگاه های اجرایی رتبه نخست حمایت 
از شــرکت های دانش بنیــان را بــه خود 
اختصاص داده است، ادامه داد: تا پیش از 
سال 1۴01، تنها هشت شرکت در زمینه 
تأمیــن ســامانه های اندازه گیــری فعال 
بودند، اما با تشــکیل کارگروه تخصصی و 
انجام اصــلاح لازم و بازبینی های مجدد، 
دهم اکنون 28 شــرکت در فهرست بلند 
خرید خدمــات در مــورد ســامانه های 
اندازه گیــری وجــود دارنــد کــه تلاش 
داریم به صورت مســتمر امــکان حضور 
شــرکت های توانمند در این زمینه فراهم 

شود.
خلیلی با بیان اینکه از شــرکت های داخلی 
بــرای تأمیــن تجهیــزات اندازه گیــری 
به هیچ وجه گواهی از خارج کشــور خواسته 
نشــده اســت، افزود: تمام معیارهای لازم 
در این زمینه در دســتورعمل های وزارت 
نفت که به ســادگی قابل دســترس بوده، 
آمده اســت. ابتدا باید مشخص شود کارگاه 
وجود دارد و این توانمندی را دارد ســپس 
آزمایش هایــی باید انجام شــود کــه البته 
امکان انجام برخی آزمایش ها فعلًا در کشور 

وجود ندارد.

در آستانه پایان سال ۲۰۲۴ میلادی

چشم انداز اقتصاد جهانی برای سال ۲۰۲۵
وزیـر نفت  اعلام کردوزیـر نفت  اعلام کرد

قراردادهای قراردادهای ۶۶ میلیارد دلاری  میلیارد دلاری 
فشارافزایی پارس  جنوبی فشارافزایی پارس  جنوبی 
ودی امضا می شود ودی امضا می شودبه ز به ز
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در جلسه هیات دولت مطرح شد
کید پزشکیان بر پیگیری اجرای قانون  تأ

ونیک کالابرگ الکتر
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 نقش مهم نوجوانان در تبادل فرهنگی 
تهران و پکن

زونگ پی وو، سفیر چین در ایران   چنــدی پیش در مراسم افتتاحیه 
دومین دوره »آداب و رســوم در خانواده های چین و ایران- مســابقه 
نقاشــی جوانان ایرانی« شــرکت کردم و آثاری را که جوانان ایرانی با 
دقت تمام خلق کرده بودند تماشــا کردم. این نقاشــی ها آداب و رسوم 
فرهنگی مشترک جشــن های چین و ایران مانند عید بهار چین و عید 
نوروز ایرانی را به تصویر می کشــد. از طریق آثــار تخیلی کودکان، من 
عمیقاً عشــق نوجوانان ایرانی به فرهنگ چینی و درک آنها از تبادلات 

فرهنگی دیرینه بین دو کشور را احساس کردم.
یک ضرب المثل فارســی می گوید »دل به دل راه دارد«. این نقاشی ها 
زیبایی های فرهنگ چیــن و ایران را جلــوه داده و مســیر پیوند بین 
قلب های مردم این دو کشور را ترسیم کرده اند. آنچه که مرا تحت تأثیر 
قرار داد این بود که بچه ها شــباهت های زیادی در آداب و رسوم سال نو 
بین چین و ایران یافتند، برای مثال ترقه بازی، شــب نشینی خانواده ها 
در آستانه سال نو، شــب زنده داری در شب ســال نو، تبریک سال نو، 
پوشیدن لباس نو، عیدی دادن و غیره. این نقاشی های کودکانه نه تنها 
بیانگر اشــتیاق و علاقه کودکان ایرانی به چین است، بلکه نشان دهنده 

توسعه عمیق تبادلات فرهنگی بین چین و ایران هم هست.
تبادلات فرهنگی بین جوانان دو کشور به خلاقیت های هنری محدود 
نمی شود، بلکه در داستان های زنده نیز به وضوح نشان داده می شود. در 
مراسم افتتاحیه مسابقه نقاشی با درســا و پارسا خواهر و برادر دوقلوی 
ایرانی و اهل اهواز آشنا شدم. در همین مراسم، وحید خسروی عروسک 
گردان نامدار ایرانی نمایش کوتاهی اجرا کرد و رســم مشترک »عیدی 
دادن« در ســال نوی ســنتی چین و ایران را به زبان چینــی و به طور 
کودکانه برای مخاطبان شرح داد که با صدای تشویق ممتد تماشاچیان 

روبرو شد.
روز بعد، ملاقاتی با درسا و پارســا و والدین آنها ترتیب دادم و با تعجب 
دیدم که اعضای خانواده آنها از علاقه مندان فرهنگ چینی هســتند و 
این خواهر و برادر زبان چینی را به مدت پنج ســال و خودآموز آموخته 
اند. آنها به زبان چینی استاندارد از من احوالپرسی کردند و داستان های 

جالبی در مورد یادگیری زبان چینی با من به اشتراک گذاشتند.
آنها به من گفتند که جشــنواره عید بهار چین را بیشتر از همه دوست 
دارند و امیدوارند در آینده بتوانند به چین ســفر کنند تا فضای جشن 
سرشار از خنده و شادی را با فانوس های قرمز آویزان شده تجربه کنند. 
این خواهر و برادر به طور ویژه اشــاره کردند که آنها همچنین فرهنگ 
چینی را به دوســتان خود معرفی می کنند، به ایــن امید که بچه های 
ایرانی بیشــتری فرهنگی چینی را بشناسند و خودشــان نیز بتوانند 

همراهان بیشتری پیدا کنند.
همچنین متوجه شده ام که روز به روز کودکان چینی بیشتری به روش 
خود در تبادلات فرهنگی بین چین و ایران شــرکت می کنند. چندی 
پیش، کودکی چینی به نام منگ شیانگ یی، طرفدار »بنیامین فرجی« 
بازیکن با استعداد چهارده ساله تنیس روی میز ایران شد و در نامه ای به 
او علاقه خود را به این ورزشکار ابراز کرد و از او دعوت کرد تا برای دیدار 
با او به چین ســفر کند. این نامه طولانی نیست، اما بیانگر دوستی فراتر 
از مرز جغرافیا و نشــان دهنده پیوند صمیمانه عاطفــی بین نوجوانان 

چینی و ایرانی است.
در ابتکار تمدن جهانــی که از طرف رئیس جمهور شــیء جین پینگ 
پیشنهاد شــده بر این نکته تأکید شده اســت که باید به طور مشترک 
از احترام به تنوع تمدن های جهانی حمایت کنیــم و به برابری تمدن، 
یادگیری متقابل، گفتگو و جوانمردی در میان تمدن ها پایبند باشــیم. 
نوجوانان نقش مهمی در تبادلات فرهنگی ایفــا می کنند و با کلمات و 
قلم موها داستان های دوســتی معصومانه و زیبا را بیان می کنند و پل 

ارتباطی فرهنگ بین چین و ایران را می سازند.
هر دو کشــور چین و ایران تاریخ تبــادل فرهنگی دیرینــه ای دارند و 
نوجوانان امروزی دو کشــور با شور و شــوق و خلاقیت خود به نوشتن 
این تاریخ ادامه می دهند. آنها با معصومیت کودکانه دســت به دســت 
هم می دهند و رویاهای آینده را با دوســتی ترســیم می کنند، که این 
هم نیروی جدیدی را به آینده مشــارکت راهبردی جامع چین و ایران 

تزریق می کند.

مهاجرانی:
 بازگشایی سفارت ایران، بستگی به عملکرد 

حاکمان سوریه دارد
ســخنگوی دولت در واکنــش به برخی برداشــت های نادرســت از 
ســخنانش درباره احتمال بازگشایی ســفارت ایران در سوریه،گفت: 
جمهوری اسلامی ایران با توجه به رفتار و عملکرد حاکمان آتی سوریه 

در این مورد تصمیم گیری خواهد کرد.
»فاطمه مهاجرانی« درمورد سخنان روز گذشته خود در نشست خبری 
هفتگی با خبرنگاران در پاســخ به ســوالی درخصوص تحولات اخیر 
سوریه و روابط دو کشور،گفت: ایران با توجه به عملکرد و سیاست های 
جریان های حاکم بر ســوریه، تصمیم گیری خواهد کرد. همانطور که 

مستحضرید، درحال حاضر وضعیت سوریه روشن نیست.
ســخنگوی دولت با بیان اینکه مشخص نیســت برخی کشورها به چه 
شکل و با چه هدف و توجیهی، ناگهان رویکردشان را درخصوص سوریه 
تغییر دادند، افزود: جمهوری اســلامی ایران با توجه به رفتار و عملکرد 

حاکمان سوریه در این مورد تصمیم گیری خواهد کرد.

ادامه بررسی انطباق بودجه ۱۴۰۴ با 
سیاست های برنامه هفتم در هیات عالی نظارت 

مجمع تشخیص
هیات عالی نظارت مجمع تشــخیص مصلحت نظام در ادامه بررســی 
لایحه بودجه 1۴0۴ رویکرد این لایحه درخصوص واقعی کردن منابع 
و مدیریت مصارف دولت و کاهش کســری تراز عملیاتــی را منطبق با 

سیاست های کلی برنامه هفتم دانست.
به گزارش مرکز رســانه و روابــط عمومی مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام، در جلســه فوق العاده هیات عالی نظارت به ریاست آیت الله آملی 
لاریجانی و با حضور اکثریت اعضاء و نماینــدگان دولت، مجلس و قوه 
قضائیه، بررسی مغایرت یا عدم انطباق لایحه بودجه 1۴0۴ کل کشور 

با سیاست های کلی نظام در روز چهارشنبه ادامه یافت.
در این جلســه ادامه گزارش کمیســیون اقتصادی مجمع درخصوص 
مغایرت یا عدم انطباق لایحه بودجه 1۴0۴ کل کشور ارائه شد. براساس 
این گزارش، با توجه به اینکه سیاســت های کلی برنامه هفتم بر »ایجاد 
ثبات در ســطح عمومی قیمت ها و نرخ ارز« تاکید کرده است، رویکرد 

بودجه با هدف مذکور در سیاست های کلی برنامه هفتم فاصله دارد.
همچنین در محــور »اصلاح ســاختار بودجــه« بر اســاس گزارش 
کمیســیون اقتصادی مجمع، بودجه 1۴0۴در موضوع »شفاف سازی 
و ضابطه منــد کــردن درآمدهــا و هزینه های شــرکت نفت و ســایر 
شــرکت های دولتی« در بودجه، با سیاســت های کلــی برنامه هفتم 

مطابق نیست.
در موضوعــات »لزوم ثبــات نــرخ ارز« و »اصلاح ســاختار بودجه« 
اعضای هیات عالی نظــارت، پس از تبــادل نظر و اســتماع اظهارات 
رئیس کمیســیون تلفیق مجلس و نماینده دولــت، بودجه 1۴0۴ را با 

سیاست های کلی برنامه هفتم، منطبق ندانستند.

یادداشت

تریبون

فرمانده قرارگاه مرکزی خاتم الانبیا گفت: در روزهای 
آینــده رزمایش های پرقدرتی بــا اســتفاده از ابزار و 
تسلیحات دفاعی و تهاجمی برای مقابله با تهدیدهای 

دشمنان ملت ایران طرح ریزی شده و اجرا می شود.
 سردار سرلشکر پاسدار غلامعلی رشید فرمانده قرارگاه 
مرکزی خاتم الانبیا )ص( در جلســه فرماندهان ارشد 
نیروهای مسلح با اعلام خبر برگزاری رزمایش دفاعی 
- تهاجمی نیروهای مســلح در روزهای آینده، گفت: 
نیروهای مســلح جمهوری اســلامی ایران در روزها 
و هفته های آینــده رزمایش های دفاعــی و تهاجمی 

پرقدرتی را به اجرا می گذارند.
سردار رشــید با بیان اینکه همواره در نیمه دوم سال به 

ویژه سه ماه پایانی، این رزمایش ها به صورت 
عملیات مشترک توســط ارتش جمهوری 
اســلامی ایران و ســپاه پاســداران انقلاب 
اســلامی در زمین، هوا و دریا انجام می شود، 
اضافه کرد: در روزهــای آینده رزمایش های 
پرقدرتــی با اســتفاده از ابزار و تســلیحات 
دفاعی و تهاجمی بــرای مقابله با تهدیدهای 

دشمنان ملت ایران طرح ریزی شده و اجرا می گردد.
این مقام ارشــد نظامی عنوان کرد: هر سال به صورت 
متوســط 30 رزمایش بــزرگ هدف گــذاری و انجام 
می شــود، که قرارگاه مرکزی خاتم الانبیا )ص( ضمن 
هدایت و راهبری رزمایش ها بر حسن اجرای آن نظارت 

می کند.سرلشکر رشید ادامه داد: از آنجا که 
اجرای رزمایش ها به معنای آزمون نیروهای 
مســلح جمهوری اســلامی ایــران در برابر 
تهدیدها و با هدف آمادگی دفاعی و تهاجمی 
برای کوبیدن دشــمن است، گفت: به همین 
دلیل این رزمایش ها با دقــت و خلاقیت در 
هدف گذاری و طرح ریزی بــرای غافل گیر 

کردن دشمن با جدیت اجرا می گردد.
فرمانده قرارگاه مرکزی خاتــم الانبیا )ص( با بیان این 
نکته که دشــمن صهیونیســتی دچار توهم و خطای 
محاســباتی شــده اســت، تصریح کرد: عملیات های 
پرقــدرت تهاجمــی علیه رژیــم صهیونیســتی به 

خصوص وعده صــادق 2 که بخش کوچکــی از توان 
تهاجمی نیروهای مســلح ایران را به نمایش گذاشت 
و موشک های بالستیک شلیک شــده به مراکز نظامی 
و اهــداف از پیــش تعیین شــده اصابت کــرد، برای 
فرماندهان ما و دنیا ثابت کرد که آسمان رژیم اشغالگر 
قدس برخلاف تبلیغات رسانه ای آنها در مقابل تهاجم 

ما، باز و بی دفاع است.
وی در پایان افزود: ضمن اینکه جمهوری اسلامی ایران 
بر اســاس دکترین دفاعی خود آغازگر هیچ جنگی در 
منطقه نخواهــد بود، لیکن رزمایش هــای پیش رو در 
راستای آمادگی و اقتدار دفاعی و هجومی برای مقابله 

با هر نوع تهدید صورت می گیرد.

مسلح

خریدار  معاون اول رئیس جمهور با بیان 
اینکه در دولــت وفاق ملی، جلــوی ایجاد 
ســاختار موازی در دســتگاه های اجرایی 
می ایســتیم گفت: دولت چهاردهم کاهش 

تصدی گری دولت را محقق خواهد کرد.
محمدرضــا عــارف روز چهارشــنبه در 
نخستین جلســه شــورای عالی اداری در 
دولت چهاردهم، بــا تبریک میلاد حضرت 
مســیح )ع( به هموطنان مسیحی، ارمنی و 
مســلمانان گفت: امیدواریم که بتوانیم در 
سایه وفاق ملی و همدلی به همه اهدافمان 

برسیم.
معــاون اول رئیس جمهور افــزود: در چهار 
دهه گذشــته برغم همه اقدامات خوبی که 
صورت گرفته اســت، نتوانســته ایم آنگونه 
که انتظــار می رفت، نظــام اداری کارآمد و 
در شــأن مردم و نظام الهی را حاکم نماییم 
و البته این هیچ ربطی به دولت و رئیس دولت 
و شخص خاصی ندارد و مســأله ما سازمان 
نیســت.عارف، یکی از راهبردهای »دولت 
وفاق ملی« را پویا و کارآمد کردن نظام اداری 
عنوان کرد و گفت: این کار با ســازوکارهای 
مدرن صورت خواهد گرفت و در این مســیر 
اگر ضرورت داشته باشد از تجربیات کشورها 
و مراکز دانشــگاهی معتبر استفاده خواهیم 
کرد تا در انتهای دولت چهاردهم این پویایی 
و کارآمدی به درســتی حس شــود.معاون 
اول رئیس جمهور در ادامــه گفت: راهبرد 
اصلی کارآمدســازی در تمامــی برنامه ها، 
اصلاحات ســاختاری بوده است که البته در 
برنامه سوم توفیقات نســبی داشته ایم که 
در سالهای بعد متأســفانه رها شد اما امروز 
بحث کاهش تصدی گری در دولت را با قوت 

دنبال می کنیم.
عارف با بیان اینکه در برنامه ســوم با وجود 
توفیقات نســبی در کاهــش تصدی گری 

موفق نبودیم، اظهار داشت: موانع قانونی در 
تفسیر اصل ۴۴ قانون اساسی وجود داشت 
که امروز خوشبختانه با ابلاغ سیاست های 
کلی اصــل ۴۴ تقریباً همــه موانع درمورد 
کاهش تصدی گــری از بین رفتــه و راه باز 
اســت.معاون اول رئیس جمهور در ادامه با 
ذکر خاطره ای در این زمینه خاطرنشــان 
کرد: در برنامه ســوم وقتی بخش جزئی از 
وظایف حاکمیتی را می خواســتیم واگذار 
کنیم درحالی کــه در دنیــا بحث کاهش 
تصدی گری دولت ها بــا جدیت مطرح بود 
بعد از رایزنی های طولانی با شورای محترم 
نگهبان، تنها توانستیم بخشی از کار را انجام 
دهیم اما امروز برای کاهــش تصدی گری 
هیچ مانعی نداریم.عــارف افزود: در کاهش 
بروکراســی نظــام اداری کارهایی صورت 
گرفته اســت اما هنوز هم می توانیم در این 

زمینه برنامه های مهمی را اجرا کنیم.
معــاون اول رئیــس جمهــور در ادامــه 
افــزود: یکی از بحــث های مهــم و جدی، 
تمرکززدایی اســت که دولــت چهاردهم 
نظرش در این باره واگذاری امور اجرایی به 

استاندار است.

استاندار، رئیس جمهور استان
عارف در ادامــه گفت: از دیــد دولت وفاق 
ملی، اســتاندار، رئیس جمهور استان است. 
ما شــعار نمی دهیم. این موضوعی است که 

به آن اعتقاد داریم.
معاون اول رئیس جمهــور در ادامه عنوان 
کرد: دولت، در این دوره تــا مرزها و دروازه 
های اســتان می آید و از آن بــه بعد، جز در 
حوزه های سیاســی، امنیتــی و دفاعی، که 
در دولت تصمیم گیری می شــود، اســتان 

خودش تصمیم می گیرد.
عــارف گفت: بــه اســتانداران گفتــه ایم 

پیشنهادتشــان را در رابطــه بــا واگذاری 
اختیارات دولت به اســتان ها، به ما بدهند 
البته کــه می دانیم مقتضیات هر اســتان با 
دیگری متفاوت اســت و مقتضیات استان 
مرزی که باید با کشورهای همسایه قرارداد 
ببندد و مراوده داشــته باشــد با اســتانی 
دیگر در مرکز متفاوت اســت. از دید دولت 
چهاردهم استاندار در اســتان باید صاحب 
رأی و تصمیم باشــد و یک پارلمان کوچک 

در استان شکل بگیرد.

مدیر شهرستان، شهردار
معــاون اول رئیس جمهــور در ادامه گفت: 
برنامه ما در دولت وفاق، واگذاری امور شهر 
به شــهرداری هاست و شورای شــهر باید 
مرجع قانونگذاری شهر باشد، در اولین دوره 
تشکیل شــوراها ، امید زیادی به این شیوه 
بوجود آمد که شورای شــهر در حدی باشد 
که برای شهر قانونگذاری کند و نمایندگان 
مجلس، دیگر دنبال آب و برق و مشــکلات 
شهر و روســتای خود نباشــند و ملی فکر 
کنند اما متأسفانه شــرایط بدتر از آن زمان 
است و شورای شــهر در جایگاه قانونگذاری 

که توقع می رفت قرار ندارد.

ضرورت بازنگری در قوانین
معاون اول رئیس جمهــور در ادامه افزود: 
ما متأســفانه در قوانین و مقــررات عموماً 
نگاه متمرکز را حس می کنیم و مرجعیتی 
که باید اســتاندار داشته باشــد را شورای 
نگهبان از وزیر می خواهد و وزیر مســئول 
همه امورات در نظر گرفته شــده است که 
باید مسأله به نحوی حل شود و اکنون زمان 
مناسبی است که این اختیارات به استان ها 
محول شود.عارف در ادامه خاطرنشان کرد: 
ساده ســازی قوانین و کاهش بروکراسی، 

موضوع دیگری اســت که در ایــن دولت با 
جدیت دنبال خواهیم کرد. قوانین، طولانی 
و تفسیربردار هستند و کارشناس می تواند 
از آنها تفســیرهای گوناگون بکند.مشکل 

مراجعان را حل کند یا مانع تراشی کند.
معاون اول رئیس جمهور در ادامه با انتقاد از 
موازی کاری گفت: متأسفانه به نحوی شده 
است که وقتی یک ســاختار ناکارآمد است 
به دنبال اصلاح آن نرفتیم بلکه ســاختاری 
موازی آن ایجاد کردیم، این دو ساختار بعد 
از مدتی رقیب هم شــدند و بعد مقام بالاتر 
باید وقت زیادی بگذارد تا دعوای آنها را حل 
کند اما ما در این دولت به دنبال حل موازی 
کاری هســتیم.عارف در ادامه یکی دیگر از 
معضلات نظــام اداری را تداخــل قوانین 
دانســت و گفت: به عنوان مثال در موضوع 
مواد غذایی، دستگاه های مختلف به استناد 
قانون خودشان را دخیل می دانند و همین 
مســأله باعث عدم نظارت جــدی بر تولید 
مواد غذایی شده است چرا که وقتی مشکلی 
پیش می آید هیچکدام از این دســتگاه ها 

مسئولیت نمی پذیرند.
معــاون اول رئیــس جمهــور افــزود: من 
مطمئنم شورای عالی اداری با توانایی هایی 
که دارد و باعملکرد خوبش مــا را به اهداف 
دولت چهاردهم خواهد رســاند.وی با بیان 
اینکه بعد از 1۵ ماه، جلســه شــورای عالی 

اداری در حال برگزاری است گفت: از این به 
بعد جلســات باید منظم و با برنامه و در یک 

بازه زمانی مشخص برگزار شود.

دبیرخانه قوی و مسلط
عارف با بیان اینکــه باید یک دبیرخانه قوی 
و مســلط کار را دنبال کند و با معاونین وزرا 
و دستگاه ها جلســه بگذارد و از تجربه های 
آنها اســتفاده کند،تصریح کرد: ما معاونین 
دســتگاه ها را معاونین تخصصــی وزرا می 
دانیم و نگاهمــان به معاون وزیــر، همان 
نگاه وزیــر و با اختیارات وزیر اســت.عارف 
با بیان اینکه ساده ســازی و کوچک سازی 
باید با جدیت دنبال شــود گفــت: باید این 
مشــکل را در دولت چهاردهــم حل کنیم 
و به دولــت های آینده احاله نشــود.معاون 
اول رئیس جمهور در انتهای ســخنان خود 
بیان کرد: من از آقــای علاءالدین رفیع زاده 
) رئیس ســازمان امور اداری و استخدامی( 
و همکارانشــان می خواهم که در پیگیری 
مصوبات جدی باشــند و گزارش پیگیری 
مصوبات ارایه شــود.گفتنی اســت در این 
جلسه در اجرای سیاســت های کلی نظام 
اداری و به منظور تســهیل اجرای فصل 23 
قانون برنامه هفتم پیشرفت، “کلیات برنامه 
اصلاح نظــام اداری دولــت چهاردهم” به 

تصویب رسید.

خریدار  نماینــده آمل در مجلس خواســتار تشــکیل 
کمیته ای از وزارتخانه هــای مختلف برای راهبری مدیریت 
خاموشی ها و ارائه راهکارهای هوشمند شد.رضا حاجی پور 
با تاکید بر لزوم مدیریت خاموشی های برق به تاثیر خاموشی 

ها بر صنایع و زیرســاخت های خدماتی وارد کرده است به 
طور نمونه به حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات و تجهیزات 
مربوط به باطری های سیستم های برق اضطراری که توسط 
اپراتورهای ارتباطی و مراکز داده در کشــور وارد شده اشاره 

کرد و گفــت: با ادامه رونــد خاموشــی های بی برنامه این 
باطری ها تا پایان ســال از بین خواهد رفــت و واردات این 
حجم از باطری بــرای صنایع ارتباطــی اپراتورها و مراکز 
داده دیگر مقــرون به صرفــه نخواهد بود و در تابســتان 

آینده همزمان با این خاموشــی ها باید شــاهد قطع شدن 
مراکز مخابراتی و مراکز داده در کشور باشیم که باعث قطع 
شــدن ارتباطات صوتی، دیتا و اینترنت مردم و قطع شدن 
سرویس های برخط مانند سرویس های بانکی خواهد شد.

وزهای آینده وهای مسلح در ر برگزاری رزمایش دفاعی - تهاجمی نیر

خریدار  رئیس جمهور خواستار پیگیری 
جدی بــرای اجــرای کامل قانــون توزیع 
کالابرگ الکترونیک به عنــوان یک قانون 
مصوب شد و اظهار داشــت: علاوه بر دارو، 
ارز مــورد نیاز کالاهــای اساســی نیز باید 
در زمان مناســب تأمین شــود تا کالاهای 
اساسی در بستر اجرای طرح توزیع کالابرگ 
الکترونیک بــا قیمت مناســب به مصرف 

کنندگان اصلی برسد.
 »مســعود پزشــکیان« در چهل و یکمین 
جلســه هیات دولت، با اشاره به جلسه اخیر 
خود با مسئولان وزارت نفت و تصمیم گیری 
برای تشــکیل تیم بررسی مســیر تولید تا 
توزیع و مصرف ســوخت به خصوص بنزین 
و گازوئیل و شناســایی دقیق مبادی خروج 
این فرآورده ها از مســیر قانونــی توزیع، در 
مدت زمانی مشــخص، خواستار تسریع در 

اجرای این مصوبه مهم شد.
رئیس جمهور در ادامه با اشاره به سابقه بروز 
مشکل در تأمین دارو در آستانه فصل سرما، 
به گفتگوی خود با وزیر بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشــکی و تأکید بــر تمهید همه 
مقدمات و اقدامات لازم از همین حالا برای 
جلوگیری از تکرار این مشکل در سال آینده 
نیز اشاره کرد و از همه دستگاه های مرتبط، 
از جمله بانــک مرکزی و ســازمان برنامه 
بودجه خواست نهایت همکاری را با وزارت 
بهداشت داشته باشــند، تا با رفع مشکلات 
تولید و تأمین، از بروز این مشــکل در سال 

آینده پیشگیری شود.
پزشکیان همچنین خواستار پیگیری جدی 
برای اجــرای کامل قانــون توزیع کالابرگ 
الکترونیک به عنوان یک قانون مصوب شد 
و اظهار داشــت: علاوه بر دارو، ارز مورد نیاز 

کالاهای اساســی نیز باید در زمان مناسب 
تأمین شــود تا کالاهای اساســی در بستر 
اجرای طرح توزیع کالابــرگ الکترونیک با 
قیمت مناســب به مصرف کنندگان اصلی 

برسد.
رئیس جمهور در ادامه بــه موضوع تعیین 
تکالیــف وزارتخانه ها در ارتباط با اســناد 
بالادســتی نظام به عنوان یکــی از رئوس 
کاری دولت چهاردهم اشــاره کرد و افزود: 
وزارتخانه ها باید هر چه ســریع تر گزارش 
کنند کــه درباره تکالیف خــود در بندهای 
مختلف قانون برنامه، ســند چشــم انداز و 
سیاســت های کلی، چه اقداماتی را و در چه 
زمانــی عملیاتی خواهند کــرد. همچنین 

ســریع تر آن بخش از تکالیــف را که به هر 
دلیل غیرقابل اجراست، احصا و اعلام کنند 
تا برای تعیین تکلیف به مجلس و نهادهای 

مرتبط منعکس شوند.
پزشــکیان در بخــش دیگری از ســخنان 
امروز خــود در جلســه هیئــت دولت به 
موضوع مطالبــات قشــرهای مختلف اعم 
از بازنشســتگان، پرســتاران و نظایــر آن 
پرداخت و با تأکید بــر تمهید اقدامات لازم 
برای تأمین و پرداخت این مطالبات تصریح 
کرد: همه مطالبــات معوق اینچنینی احصا 
و جمع بندی شوند و دســتگاه های مرتبط 
ضمن تلاش جدی بــرای تأمین و پرداخت 
هر چه ســریع تر مطالبات آنها، با برگزاری 

جلســاتی به بازنشســتگان، پرســتاران و 
دیگر اقشــار که مطالباتی دارند، ضمن ارائه 
گزارش اقدامات انجام شــده، ایــن امید و 
دلگرمی را بدهند که نهایت تلاش شــان را 

برای جلب رضایت آنها به کار گرفته اند.
رئیــس جمهــور در ادامــه از وزیــر امور 
اقتصــادی و دارایی خواســت تــا هر چه 
ســریع تر زمینه اجرای کامل و دقیق ماده 
1۶۹ قانون مالیات های مســتقیم )مالیات 
مکرر( را فراهم کند و گفــت: اگر این قانون 
به شکل دقیق اجرا شود از وقوع بخش قابل 
توجهی از مصادیــق فرار مالیاتــی، رانت، 

رشوه و فساد اقتصادی جلوگیری می شود.
پزشــکیان بر لزوم هدفمند شــدن توزیع و 

تخصیــص بودجه های پژوهشــی تأکید و 
خاطرنشان کرد: ســازمان برنامه و بودجه 
با هماهنگــی دانشــگاه ها و دیگــر مراکز 
تحقیقاتــی، توزیــع و تخصیــص منابع و 
بودجه های مربــوط به بخــش تحقیقات 
و پژوهــش را هدفمنــد کنند؛ مشــکلات 
جدی کشــور نظیر مشــکلات مرزنشینان 
را شناســایی و تهیه راهکارهــای رفع این 
مشــکلات را در قالب طرح های پژوهشــی 
و تحقیقاتــی به مراکز دانشــگاهی و علمی 

واگذار کنید.
رئیــس جمهــور همچنین به شــکل ویژه 
از ســازمان صدا و ســیما بــرای همکاری 
صمیمانــه و جــدی در تهیــه و پخــش 
برنامه های موثــر در ترویــج پویش »# دو 

درجه کمتر« قدردانی کرد.
در جلســه اعضای هیئت دولــت به آقایان 
احمد مســجد جامعی و شــهرام یوسفی 
برای عضویت در شــورای اســناد سازمان 
اســناد و کتابخانه ملی جمهوری اسلامی 
ایران، حسین خانلری به عنوان مدیرعامل 
هواپیمایی جمهوری اسلامی ایران »هما« 
و حمیدرضــا تیمــوری به عنــوان رئیس 
هیئت عالی نظارت ســازمان حسابرســی 

رای دادند.
در این جلســه پیشنهادات دســتگاه های 
اجرایی مورد بررســی و از جمله پیشــنهاد 
وزارت راه و شهرســازی در مــورد برنامــه 
نوسازی ناوگان حمل و نقل جاده ای و ریلی 

به تصویب رسید.
رئیس سازمان اداری و اســتخدامی کشور 
نیز در جلســه امروز هیئت دولت، گزارشی 
از آخرین وضعیت نیروی انسانی، به عنوان 
مقدمه ای برای اصلاح نظام اداری ارائه کرد.

کمیته ای برای راهبری مدیریت خاموشی ها تشکیل شود



 فشارهای امنیتی و اقتصادی موجب افزایش قیمت ارز شد

خ ارز آزاد به هیچ وجه ربطی به ارز توافقی ندارد افزایش نر

اقتصاد 
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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  امضای تفاهمنامه پست برای استفاده 
از فناوری های فضایی

 شرکت ملی پست برای استفاده از فناوری های جدید، تفاهمنامه ای با 
سازمان و پژوهشگاه فضایی ایران امضا کرد.

به گزارش وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، به منظور استفاده بهینه 
از ظرفیت های علمی و فناوری های فضاپایه و در راستای رفع نیازهای 
شرکت ملی پست ایران، تفاهم نامه همکاری سه جانبه ای بین سازمان 

فضایی، پژوهشگاه فضایی ایران و شرکت ملی پست به امضا رسید.
هدف اصلی این تفاهم نامه که به امضای حسن سالاریه رئیس سازمان 
فضایی و سرپرست پژوهشگاه فضایی ایران و محمد احمدی مدیرعامل 
شرکت ملی پست رسید، توســعه و اجرایی کردن راهکارهای استفاده 
از خدمات فضاپایه به منظور بهبود کارایــی، کاهش هزینه ها و افزایش 
دقت پردازش های تصویر و داده های فضایی در فعالیت های شــرکت 

ملی پست است.
در دنیای امروز، اســتفاده از فناوری هــای نویــن و داده های فضایی 
می تواند به طور چشمگیری کیفیت خدمات ارائه شده را افزایش دهد و 

به شرکت ملی پست کمک کند.
بهره منــدی از داده هــای تصویــری و تحلیل های فضایــی به منظور 
شناسایی و بهینه سازی مناطق موردنیاز جهت توسعه خدمات پستی، 
بهبود مســیریابی به منظور کمک بــه بهبود کیفیــت فرآیند توزیع 
مرسولات، توسعه خدمات پســتی در زمان وقوع بحران ها، استفاده از 
تصاویر ماهــواره ای به منظور بهبود زیرســاخت های نقشــه برداری و 
پیشرفت اجرای پایگاه  اطلاعات نشــانی مکان محور )GNAF(، ایجاد 
کارگروه مشــترک تحقیقاتی و درنهایت فراهم آوردن بستر تجربه یک 
پست هوشــمند برای مشــتریان از دیگر اهداف انعقاد این تفاهم نامه 

است.
این تفاهم نامه به عنوان گامی مهم در راســتای بهبود خدمات پستی و 
استفاده بهینه از فناوری های فضایی تلقی می شود. امید است با اجرایی 
شــدن مفاد این تفاهم نامه، نه تنها کیفیت خدمات پســتی در کشور 
افزایش یابد، بلکه به توســعه فناوری های فضایی و ایجاد فرصت های 

جدید کسب  وکار نیز کمک شود.

اتمام حجت صنعت برق با صنایع؛ طبق قانون 
وگاه بسازید باید نیر

مجری طرح نیروگاه های صنایع  شــرکت توانیر، گفت: بر اساس قانون 
صنایع ملزم به احداث نیروگاه شده اند.  

سید زمان حسینی با اشاره به وجود ناترازی ها، اظهار کرد: شروع دولت 
سیزدهم با یک ناترازی قابل توجه در تولید و مصرف برق مواجه بودیم، 
در همین راســتا تفاهم نامه ای بین وزارت نیــرو و وزارت صمت مبادله 

شده و در سال 1۴01 تبدیل به قانون شده است.
وی افزود: تحت عنوان ماده ۴ قانون مانع زدایــی از صنعت برق صنایع 

ملزم به احداث نیروگاه  شدند تا برق مورد نیاز خود را تامین کنند.
به گفته مجری طرح نیروگاه های صنایع شرکت توانیر در شرایطی که 
این اتفاق نیفتد، صنعت برق کشــور هیچ تعهدی برای تامین برق آن ها 

نخواهد داشت.

وزارت تعاون گزارش داد
رشد ۴۸ درصدی مستاجران درگیر فقر در ۶ سال

رفع فقر مسکن در کشور، نشان می دهد در حد فاصل سال های 13۹۵ 
تا 1۴01، تعداد خانوارهای مســتأجر درگیر فقر در کشور رشدی ۴8 

درصدی داشته است.
 

در این گزارش سیاستی که روز چهارشــنبه منتشر شد، آمده است: در 
حد فاصل سال های 13۹۵ تا 1۴01، تعداد خانوارهای مستأجر درگیر 

فقر در کشور رشدی ۴8 درصدی داشته است.
در ســال 1۴01، بیش از یک میلیــون خانوار مســتأجر درگیر فقر در 
مناطق شــهری )82 درصد(، درآمدی کمتر از خط فقر داشته و 233 
هزار خانوار ) 18 درصد( با اضافه شدن هزینۀ تأمین مسکن استیجاری 
به سبد هزینه آن ها، درگیر فقر شده اند. در روستاها گروه اول معادل 7۵ 
هزار خانوار )71 درصد( و گروه دوم، معادل 31 هزار خانوار )2۹ درصد( 

بوده اند.
با توجه بــه اینکه تنها 8 درصــد از خانوارهای مســتاجر درگیر فقر در 
روستاها ســکونت دارند، فقر مستأجران را بیشــتر می توان پدیده ای 
شــهری دانســت؛ در مقابل، محرومیت مســکونی که با ویژگی های 
کالبدی مسکن تعریف می شــود، چهره ای روســتایی دارد به طوری  
که در ســال 1۴01 معادل ۴8 درصد )2 میلیون خانوار( از خانوارهای 
درگیر محرومیت مسکونی در مناطق شهری و ۵2 درصد ) 2.2 میلیون 

خانوار( در مناطق روستایی سکونت داشته اند.
وضعیت فقر و محرومیت مســکن در اســتان های مختلف نیز متفاوت 
اســت؛ برای مثال، در اســتان هایی چــون البرز و قــم، 100 درصد 
مســتأجرین به دلیل درآمد نامکفی دچار فقر هستند و در استان های 
کردستان و آذربایجان غربی نرخ فقر ناشی از هزینه های تأمین مسکن 

استیجاری بالاست )۴۶ و 38 درصد(.
همچنین با وجود اســکان بیشــترین تعداد خانوار مستاجر درگیر فقر 
در استان تهران، نرخ محرومیت مســکونی در این استان پایین و تنها 
۵ درصد اســت درحالی  که این نرخ در اســتان هایی مانند سیستان و 
بلوچستان نزدیک به ۶0 درصد اســت.در ایران، تاکنون سیاست های 
متعددی برای تأمین مســکن برای خانوارهای درگیر فقر اجرا شــده 
اســت. این سیاســت ها طیف متنوعــی را از پروژه هــای پرهزینه ای 
چون طرح مســکن مهر یا احداث شــهرهای جدید تا طرح هایی چون 
تعیین ســقف اجاره بها و اعطای وام ودیعه مسکن در سال های اخیر در 
برمی گیرند. با این حال نتایج بررسی ها نشان می دهد که هیچ یک از این 

طرح ها نتوانسته اند مشکل فقر مسکن در کشور را رفع کنند.
گزارش حاضر با بررســی آمارها و ویژگی ها فقر و محرومیت مسکن در 
کشور، پیشنهاد داده است که اجرای هر نوع سیاستی در حوزه مسکن 
بایســتی مبتنی بر بر نیازســنجی مســکونی خانوارهای درگیر فقر و 

محرومیت و ویژگی های مکانی محل اسکان آن ها باشد.
به عنوان مثال، برای رفع فقر مسکن در شهرها اولویت بایستی با اجرای 
سیاســت های کوتاه مدتی در زمینه تأمین هزینه مســکن استیجاری 
ماننــد کمک های بلاعوض مســکن، کنتــرل اجاره بها و بســته های 

حمایتی برای تأمین اقلام ضروری باشد.
در حالی که در روستاها می توان تمرکز را بر سیاست های بلندمدت تری 
چون ساخت و بهسازی مسکن قرار داد. همچنین با توجه به تفاوت های 
اســتانی در زمینه فقر و محرومیت مســکن باید نگاهــی اختصاصی 
به هر اســتان داشــت. با ترســیم نقشــه فقر و محرومیت مسکن در 
استان های کشــور به تفکیک شهرســتان، می توان این تفاوت ها را در 

سیاست گذاری ها لحاظ کرد.

بازار

فرشته رضایی  مجید شاکری پژوهشگر 
حوزه پول و ارز در خصوص بازار ارز توافقی 
و اثرات آن بر اقتصــاد ایران بیان کرد: هدف 
مرکز مبادله تک نرخی کردن ارز نیست. به 
این خاطر که شــما اصلًا نمی توانید حساب 
سرمایه بسته داشته باشــید و از تک نرخی 
کــردن ارز صحبت کنید. مجید شــاکری، 
پژوهشگر حوزه پول و ارز گفت: هدف مرکز 
مبادله تک نرخی کردن ارز نیســت. به این 
خاطر که شــما اصلًا نمی توانید حســاب 
سرمایه بسته داشته باشــید و از تک نرخی 
کردن ارز صحبت کنید. همچنین به دلیل 
موارد ســه گانه ناممکن ماندل و نیاز شــما 
به سیاست پولی مســتقل، شما نمی توانید 
حساب ســرمایه را باز کنید. بنابراین شما 
همیشــه مابین بازار توافقــی و قیمت بازار 
آزاد، حداقل به اندازه تفــاوت مابین میزان 
خروج ســرمایه و واردات، اختلاف خواهید 
داشت. پس هدف ســامانه ارز توافقی، تک 
نرخی کردن ارز نیست و هدف آن در درجه 

اول اصلاح ساختار بازار است.

ایجاد ساختار رسمی پرداخت
 وی افزود: مــا قبلا با چه مواجــه بودیم؟ ما 
قبلًا چیزی به اســم ســامانه نیما داشتیم. 
نیما یک بازار نبود بلکه سامانه ثبتی بود که 
طرفین اظهار می کردند که ما با همدیگر با 
این قیمت خرید و فــروش انجام می دهیم. 
فارغ از اینکه خرید و فروشــی وجود داشت 
یا نداشــت، ما به ازای این معامله، ارز جابجا 
می شد یا نمی شــد، لاشه فروشــی انجام 
می شــد یا نمی شــد؛ اینها هیچ کدام معنا 
نداشــت. زیرا ســامانه نیما بــه هیچ وجه 
نمی توانســت ابزاری برای کشف قیمت یا 
بازاری برای معامله باشــد یا تارگت قیمتی 
برای مداخله به شما بدهد. اما به این خاطر 
که در آن امکان لاشه فروشی وجود داشت 
)جدا از پرونده های متعددی که با ابعاد ملی 
در نیما رخ داده اســت( شــما هیچ وقت با 
وضعیتی که طرفین هم به معامله خودشان 
مطمئن باشــند، مواجه نبودیــد و خیلی 
مواقع فشــار آوردن برای بازگشت صادرات 
باعث افزایش قیمت ارز در بازار آزاد می شد. 
مثل اتفاقی در 31 تیر 13۹۹ افتاد؛ وقتی که 
بانک مرکزی زمان بازگشت ارز صادراتی را 
کاهش داد و باعث شد همه کسانی که قبلا 
لاشه خریده بودند، مجبور شوند برای اینکه 
لاشه های خود را پر بکنند از بازار آزاد اقدام 
به خرید ارز کنند و این باعث افزایش قیمت 

ارز شد. 
شــاکری ادامه داد: به همیــن دلایل مرکز 
مبادله و بازار ارز توافقی ایجاد شــد. بازار ارز 
توافقی هدفش در درجــه اول تغییر قیمت 

نیست، بلکه ایجاد ساختار رسمی پرداخت 
اســت. یعنی در محیطی که ارز ناشــی از 
صادرات زیر کلید بانک مرکزی نیست، هیچ 
ابزار حکمرانی، هم در معنای اقتصادی و هم 
اقتصاد سیاسی وجود ندارد. چون حتی ارز 
نفت هم عملًا تحت کنتــرل بانک مرکزی 
نیســت. اما در معنای جدید بــه این خاطر 
که صادرکننده باید ارز ناشــی از صادراتش 
را قبل از فروش نزد بانک عامل واســپاری 
کند، عملا ارز زیر کلید بانک مرکزی آمده و 
ساختار پرداخت رسمی و ارز رسمی معنادار 
شــده اســت و این در فرایند بازاری هم رخ 
می دهد. یعنی اینکه شــما بعد از اینکه این 
ارز ها را در داخل استخر ترازنامه بانک های 
تجاری تجمیع می کنید بــه این خاطر که 
تفاوت مابین کیفیت ارز هــا دیگر بی معنا 
می شــود و کل این مثل یک استخر سرمایه 
در جایی جمع آوری شــده، حالا می توانید 
مکانیزم کشــف قیمت مبتنی بر مچینگ 
بی نام داشته باشید و قیمت ساختن در یک 
بازار رســمی و نه بازار غیر رسمی مبتنی بر 
درهم که در واقع اساســاً از ســرزمین شما 
و از محیط امنیتی شــما بیرون اســت و با 
کوچکترین فشاری مدل قیمت گذاری اش 
ممکن است تغییر کند، دیگر چنین چیزی 

برای شما رخ نمی دهد.
اما آیا ایجاد بــازار ارز توافقــی منجر به این 
شــد که قیمت تمام شــده ارز بــرای وارد 
کننده افزایــش پیدا کند؟ مجید شــاکری 
در پاسخ به این ســوال گفت: نه، برخی افراد 
می گویند قبــلا قیمت نیما مثــلا ۴۶ تا ۵1 
هزار تومان بود. حال چگونه شــما می گویید 
با قیمت کشف شــده ۶1 تومانی ارز، قیمت 

تمام شــده ارز برای وارد کننده تغییر نکرده 
است؟ قیمت تمام شده ارز برای وارد کننده 
به صــورت میانگین شــامل قیمتی اســت 
که در نیما به صورت رســمی می پردازد، به 
علاوه هزینه هایــی که به صــورت قانونی و 
غیرقانونی به این اضافه می شــود. به همین 
خاطر شــما در پرونده های مختلف نیما هم 
آدم هایی را دارید که دقیقاً به قیمت کف نیما 
خرید انجام دادند، هــم آدم هایی را دارید که 
خریدشــان قیمت نیما به علاوه هزینه هایی 
که قیمت ارزشــان را نزدیک به قیمت بازار 
آزاد می رســاند. به جز این هــم آدم هایی را 
داشــتید که به دلایل حقوقی و قانونی، بیش 
از قیمت بازار آزاد در داخل سامانه نیما خرید 
و پرداخت انجــام می دادند.شــاکری ادامه 
داد: اما در بــازار ارز توافقی کل این قیمت در 
حالت میانــه یعنی قیمت بــازار آزاد منهای 

هزینه های قانونی متمرکز شده است. 
پس به صورت میانگین قیمت ارز تمام شده 
واردات تفاوتی نکرده است. اما آیا معنایش 
این است که کالا ها گران نمی شوند یا گران 
می شــوند؟ باید بگویم نه، شــما یه سری از 
کالا ها دارید که گرانتر می شوند مثل همین 
کالا هایی که در واقع دسترســی داشتند به 
ارز نیمایی بدون هزینه ســربار، یک سری 
کالا ها قیمتش تغییــر نخواهد کرد و حتی 

قیمتش کاهش پیدا خواهد کرد.
 میانگین ســطح عمومی قیمت های شــما 
تحت تاثیر این واقعه تغییر نخواهد کرد. اما 
با توجه به اینکه قیمت ارز بازار آزاد افزایش 
پیدا کرده و قیمت میانگین ارز تمام شــده 
در داخل ســامانه هم عملًا تابع قیمت بازار 
آزاد، منهای هزینه هایی که ذکر کردم بود، 

به طور طبیعی شــما انتظار دارید ســطح 
قیمت ها افزایش پیدا کرده باشــد. اما این 
تحت تاثیر افزایش قیمت بازار آزاد اســت و 
ربطی به تغییر یا جابجایــی از نیما به مرکز 
مبادله ندارد. حالا آیــا تغییر قیمت در بازار 
نیما باعث تغییر قیمت در بازار آزاد شــده؟ 
باز هم نــه، به هیچ وجه. چون اساســاً مدل 
محاســبه قیمت تمام شــده ارز برای وارد 
کنندگان ربطی بــه قیمت نیما نداشــت 
و بر اســاس قیمت بازار آزاد منهای هزینه 
فرصت خروج سرمایه تعیین می شد و الان 

هم همین است.

طرفداران نظارت آهنین بر بازار ارز 
چگونه مخالف سامانه شفاف ارز 

توافقی هستند
 وی در پاسخ به سوالی در مورد نقد و نظراتی 
که برخی نمایندگان با تاکید بر تورم و فشار 
بر قشر متوســط بیان می کنند، هم اظهار 
کرد: برخی از مخالفین ســامانه ارز توافقی، 
افرادی هســتند که با ما هم عقیده نیستند، 
ولی کسانی هستند که این کشور را دوست 
دارند و آدم های ســالمی هم هســتند، اما 
اشــتباه می کنند و از جزییــات چیزی که 
درباره آن صحبت می کنند مطلع نیســتند 
و بــا موضوع سیاســی برخــورد می کنند. 
خیلی از این بزرگواران به جزئیاتی که الان 
من عرض کردم، مســلط نیستند. آنها واقعاً 
فکر می کنند که ارز نیما با قیمتی که گفته 
می شــد به دســت وارد کننده می رسید. 
این حرف صحیحی نیســت. نکتــه دیگر 
که بــه آن توجــه ندارند این اســت که اگر 
آنها به دنبال نظارت بر ارز، احیای ســاختار 

پرداخت رســمی و ... هســتند، موضوع از 
قیمت شــروع نمی شــود، بلکه از ساختار 
شروع می شــود. من تعجب می کنم که چرا 
کســی باید هم طرفدار نظــارت آهنین بر 
ارز باشــد و هم مخالف ســاختار بازار مرکز 
مبادله باشــد. یا وقتی آنهــا می گویند این 
بازار یک بــازار انحصاری اســت و در بازار 
انحصاری کشف قیمت معنا ندارد، انحصار 
بازار بین صــادر کننده ها که نیســت بلکه 
بیــن تراستی هاســت. در مــدل قبلی که 
هیچ ساختار رسمی نداشــتیم اصلا امکان 
شناخت رفتار تراســتی ها را نداشتیم. الان 
در مدل مرکز مبادله شــما کلا یک رینگ 
مخصوص ایــن موضوع را داریــد و چرا این 
را نمی بینیــد و صرفــا روی موضوع قیمت 

متمرکز هستید. 
مجیــد شــاکری در پاســخ به ســوالی در 
خصــوص صحبت هــای وزیر اقتصــاد در 
خصوص کاهش رانــت ارز نیما پس از ایجاد 
مرکــز مبادلــه ارز توافقی هم بیــان کرد: 
رانت یا حذف رانت، مدخل مناســبی برای 
سیاست گذاری نیست، اما شــما می توانید 
این را بگوید وقتی که قیمت تمام شــده ارز 
تغییری نمی کند و شما صرفاً یک جابجایی 
دارید از کســانی که قبلا تفاوت مابین نیما و 
آزاد را برمی داشــتند و اکنون این تفاوت در 
صورت های رسمی مالی ســالانه شرکت ها 
دیده می شــود، شــفافیت، افزایش درآمد 
مالیاتی، رونق بورس به عنــوان یک دارایی 
سرمایه ای که شرکت های صادرات محور آن 
به ارز هج شده اند و فشــار خروج سرمایه را از 
روی ارز برمی دارد، این ها نکات مثبتی است.

 نکته دیگر اینکه اســتناد کردن به رویکرد 
پولی برای محاســبه قیمت کار درســتی 
نیست؛ از دو نظر. یک اینکه کارکرد رویکرد 
پولی در اقتصــاد بین الملل این اســت که 
به شــما امــکان توصیف و مســیری برای 
پیش بینی قیمت ارز بدهد. به شــما تحلیل 
سیاستی ارائه نمی کند؛ که اگر شما بگویید 
مثلًا این قیمــت باید بگذاریــم پس ما کار 
خوبی کردیم یــا کار بدی کردیم. دوم حتی 
کســانی هم که تاکید بر رویکرد پولی و نرخ 
ارز یا رویکرد بازار دارایی بــه نرخ ارز دارند، 
در انتها می گویند حتی رویکرد گام تصادفی 
یعنی اینکه بگوییم همان چیزی که دیروز 
بوده فردا هم هســت، به صــورت میانگین 
درست تر از این اســت که ما این محاسبات 
را انجام بدهیم. این شــاید رویکرد درستی 
برای دفــاع از بازار مبادله نباشــد. اما اینکه 
بگوییم افزایش قیمت ارز در بازار آزاد تحت 
تاثیر فشــار های متعدد امنیتی و اقتصادی 
که ظرف سه ماه گذشته به کشور وارد شده 

بوده، این درست است.

 رئیس سازمان خصوصی ســازی با تاکید بر پایان نیافتن 
روند ارزش گذاری بلوک های سهام 2 شرکت ایران خودرو 
و ســایپا اعلام کرد: هنوز قیمت گذاری بلوک های سهام 
خودروســازها نهایی نشده اســت. زهره عالی پور با بیان 
اینکه هنوز تصمیمی در مــورد قیمت گذاری بلوک های 

سهام  ایران خودرو و سایپا، اتخاذ نشده است، درباره اینکه 
فرایند واگذاری بلوک های ســهام خودروســازها در چه 
مرحله ای  است، اظهار داشــت: سازمان خصوصی سازی 
در حال بررسی نحوه واگذاری مانده ســهام دولت در دو 
شرکت خودروســازی ایران خودرو و سایپا است.رئیس 

ســازمان خصوصی ســازی، بر اهمیت توجه به افزایش 
بهره وری در شــرکت های خودروســاز در بررسی ها و 
تصمیم گیری های نهایــی، تاکید کرد.بــه تازگی نیز 
مصطفــی پوردهقان اردکان عضو کمیســیون صنایع 
و معادن مجلس اعلام کرده اســت کــه در هفته آینده 

موضوع واگذاری سهام دولت در شرکت های خودروساز 
و خروج دولت از تصدی گری صنعت خودرو و هم چنین 
سیاست گذاری های آینده وزارت صمت درباره واردات 
خودرو با حضور اعضای کمیسیون صنایع و وزیر صمت 

بررسی می شود.

خصوصی سازی

وسازان در جریان است رئیس سازمان خصوصی سازی:ارزش گذاری بلوک های سهام خودر

رئیس کل سازمان امور مالیاتی عنوان کرد

تامین ۴۱ درصد از هزینه های عمومی دولت از محل مالیات
خریدار  رئیس کل سازمان امور مالیاتی با 
بیان اینکه نســبت مالیات به تولید ناخالص 
داخلی کشور یک سوم نسبت جهانی است، 
گفت: ۴1.۴ درصد از هزینــه های عمومی 

دولت از محل مالیات تامین می شود.
 ســید محمدهــادی ســبحانیان رئیس 
کل ســازمان امور مالیاتی در یــک برنامه 
تلویزیونی با بیان اینکــه هزینه های جاری 
کشــور باید از محل درآمدهــای مالیاتی 
تأمین شــود، گفت: اکنون ۴1.۴ درصد از 
هزینه های عمومی دولــت از محل مالیات 
تأمین می شــود اما همچنان نسبت مالیات 
به تولید ناخالص داخلی کشور پایین بوده و 

7.7 درصد است.
بنابر این گزارش رئیس کل ســازمان امور 
مالیاتی در خصوص طرح نشــان دار کردن 
مالیات مطابق تبصره ماده 100، اظهار کرد: 
فلسفه نشان دار کردن مالیات این است که 
هم به جهت نظری و هم تجربی هزینه های 
جاری کشــور بایــد از محــل درآمدهای 
مالیاتی تأمین شــود زیرا به تأسی از تجارب 
اکثر کشورها و متناسب با اسناد بالادستی 
طرح نشان دار کردن مالیات ها شروع شد تا 

به تأمین منابع پایدار دولت کمک کند.
وی افزود: وقتی ســهم مالیــات در تأمین 
منابع مالــی دولت افزایش پیــدا می کند، 
مــردم بیش از پیــش حق دارنــد بدانند و 
بتوانند محل مصرف مالیات خود را انتخاب 

کنند.
او با اشاره به اینکه هوشمندسازی و مردمی 
ســازی مالیاتی از اولویت های اصلی نظام 

مالیاتی اســت، خاطر نشــان کــرد: یکی 
از مهم تریــن مصادیــق مردمی ســازی، 
هوشمندسازی اســت که به عدالت مالیاتی 
منجر می شــود. ســامانه مودیان از مظاهر 

اصلی در این عرصه است.
ســبحانیان در خصوص اینکه ساماندهی 
معافیت هــای مالیاتــی از ضروریات امروز 
در اقتصاد کشور اســت، تصریح کرد: رشد 
نســبت مالیات به تولیــد ناخالص داخلی 
)GDP( و مقابله با فــرار مالیاتی در گرو این 
امر اســت. معافیت هــای مالیاتی هدفمند 
نبوده و از طرفی دیگر ذی نفعان زیادی دارد.

وی با بیان اینکه هزینه های جاری کشــور 
باید از محــل درآمدهای مالیاتــی تأمین 
شــود، تاکید کرد: مالیات یــک ابزار درآمد 
صرف برای دولت نیست بلکه ابزار حمایتی 
دولت است.رئیس کل سازمان امور مالیاتی 
کشــور در رابطه با مزیت سیســتمی شدن 
فرآیندهای مالیاتی گفت: اجرای امر مزبور 
ضمن جلوگیری از برخوردهای ســلیقه ای 
به مالیات ســتانی عادلانــه و به حق کمک 

می کند.
سبحانیان در ادامه خاطرنشان کرد: موظف 
هســتیم در راســتای حل و فصل مسائل و 
مشکلات مالیاتی مودیان و فعالان اقتصادی 
بکوشیم. در همین راستا میزهای خدمت را 

در اقصی نقاط کشور برگزار می کنیم.
وی در رابطــه بــا مهم ترین برنامــه نظام 
مالیاتی در راســتای مبارزه با فرار مالیاتی 
گفــت: هوشمندســازی مالیاتــی یکی از 
ابزارهــا و فرایندهای سیســتمی مقابله با 

فرار مالیاتی به حســاب می آید چرا که این 
امر زمینه شناسایی مودیان جدید را فراهم 
می کند به طــوری که تعــداد مودیان از 8 
میلیون و 300 هزار در ســال 1۴00 به 12 

میلیون نفر رسیده است.
رئیس کل ســازمان امور مالیاتی کشــور 
تاکید کرد: در ســال گذشته 110 همت در 
حوزه فرار مالیاتی وصول شده که این خود 

از مظاهر عدالت مالیاتی است.
وی در ادامه بیان کــرد: یکی از دغدغه های 
رئیس جمهور بحث اجرای کامل ماده 1۶۹ 
و 1۶۹ مکرر هست که می تواند به شفافیت 
اقتصــاد و مالیــات ســتانی عادلانه کمک 
مؤثری کند.رئیس کل سازمان امور مالیاتی 
کشور در خصوص مشــارکت مردم در طرح 
نشــان دار کردن مالیات ها، گفت: فعلًا یک 
درصد از کل درآمدهــای مالیاتی یعنی 12 
همت برای نشــان دار کــردن مالیات قابل 
انتخاب اســت؛ حدود 2 هزار پروژه در این 
طرح تعیین شده اســت . اما پیشنهاد شده 
این یک درصد در ســال آینده به دو درصد 

از کل مالیات برسد.
وی با بیان اینکه ســامانه مودیان، مصداق 
بارز هوشمندســازی نظام مالیاتی و تحقق 
عدالت مالیاتی است، گفت: قانون پایانه های 
فروشگاهی به معنای ســهولت کار مودی 
در صدور اظهارنامه و ارزش افزوده اســت. 
با اجــرای این قانون به صورت سیســتمی، 
اظهارنامه پیش فرض برای مودی در سامانه 
به نمایش در می آید که پس از پذیرش آن، 
ســازمان امور مالیاتی دیگر حق رسیدگی 

ندارد.سبحانیان با اشاره به اینکه ساماندهی 
معافیت های مالیاتــی از ضروریات امروز در 
اقتصاد کشور است و رشد نسبت مالیات به 
تولید ناخالص داخلی و مقابله با فرار مالیاتی 
در گرو این امر بوده، بیان کرد: معافیت های 
مالیاتی هدفمند نبــوده و ذی نفعان زیادی 
دارد.رئیــس کل ســازمان امــور مالیاتی 
تصریح کــرد: یکی از بندهــای مهم برنامه 
هفتــم پیشــرفت موضــوع ســاماندهی 
معافیت های مالیاتی اســت اما تبصره هایی 
برای آن در نظر گرفته کــه مزیت این ماده 

قانونی را خنثی می کند.
ســبحانیان گفت: نســبت مالیات به تولید 
ناخالص داخلــی در دنیــا 20 و 2۵ درصد 
اســت در حالی که در کشــور مــا مطابق 

آمار بانــک مرکزی در ســال 1۴00 حدود 
۵.7 درصد و در ســال 1۴02 به حدود 7.7 
رسیده اســت.وی ادامه داد: نسبت مالیات 
به هزینه های جاری در ســال 1۴00 حدود 
۴0.۹ درصــد بــود در حالی که در ســال 
گذشــته به ۵۵.7 درصد رســید. همچنین 
تأمیــن هزینه هــای عمومی نیز در ســال 
1۴00 زیر 30 درصد بود در حالی که اکنون 

به ۴1.۴ درصد رسیده است.
ســبحانیان در پایان با تاکید بر اینکه خود 
را موظف به پاســخگویی مــردم و مودیان 
مالیاتی می دانیم گفت: مرکز ارتباط مردمی 
ســازمان امور مالیاتــی )1۵2۶( بصورت 
شــبانه روزی آماده پاسخگویی و راهنمایی 

مردم و مودیان محترم مالیاتی است.



وزیر نفت اعلام کرد
 قراردادهای ۶ میلیارد دلاری فشارافزایی

ودی امضا می شود  پارس  جنوبی به ز
وزیر نفت اعلام کــرد که بــه زودی قراردادهایی بــه ارزش ۶ میلیارد 
دلار برای فشارافزایی میدان مشــترک پارس جنوبی به عنوان یکی از 

اولویت های اصلی کشور امضاء می شود.
 محســن پاک نژاد در نشســت با کمیســیون اصل نود مجلس شورای 
اسلامی با تأکید بر اینکه ایجاد تأسیسات فشارافزایی در پارس جنوبی 
در کشور از نان شب هم واجب تر است، اظهار کرد: تمهیدات لازم برای 

تأمین مالی این پروژه اندیشیده شده است.
وی با اشاره به اینکه بر اســاس برنامه ریزی های صورت گرفته مقدمات 
قانونی برای ســرمایه گذاری صنایع انرژی بر همچــون هلدینگ های 
پتروشــیمی و صنایع فولادی در میدان های گازی کشــور انجام شده 
اســت، تصریح کرد: بخش خصوصــی می تواند با به تولید رســاندن 
میدان های گازی سهم خود بابت سرمایه گذاری در این طرح های را در 

قالب گاز تحویلی، دریافت کند.
وزیر نفت با تأکیــد بر اینکه ناترازی انرژی در کشــورمان به ســالیان 
گذشته و ســرمایه گذاری نکردن در بخش های بالادستی بازمی گردد 
و ریشه ای به شمار می آید، گفت: در حوزه تولید، وزارت نفت مسئولیت 
سرمایه گذاری و تولید از میدان های گازی را بر عهده دارد، از سوی دیگر 
برای حل ناترازی، واردات گاز و ســوآپ آن تا حدی می تواند به صورت 
جزئی کمک کننده باشــد، اما این موضوع به تنهایــی کمکی برای رفع 

کامل ناترازی انرژی نمی کند.

افزایش ۱4 میلیون متر مکعبی گاز به شبکه سراسری
پاک نژاد با بیان اینکه اگر روند مصرف گاز مدیریت و بهینه سازی نشود 
ما هر چه قدر در حــوزه تولید گاز ســرمایه گذاری کنیم، نمی توانیم به 
افزایش شتابان مصرف گاز در سال های اخیر برســیم، افزود: امسال با 
افزایش برودت هوا مصرف در بخش خانگی، تجاری و صنایع غیر عمده 
کشــور به حدود ۶70 میلیون متر مکعب رسیده اســت، این درحالی 
است که در مجموع امســال حدود 8۵0 میلیون متر مکعب گاز شیرین 
به خطوط سراســری گاز تزریق شده اســت، این مقدار تولید نسبت به 
مدت مشابه پارســال )چهار ماه اخیر( افزایش 1۴ میلیون مترمکعبی 
داشته است.وی با اشاره به اینکه طبیعتاً آنچه بعد از گازرسانی به بخش 
خانگی باقی می ماند باید میان نیروگاه ها و ســایر صنایع عمده کشور با 
اعمال محدودیت تقسیم شــود، ادامه داد: البته که این شرایط به نفع 

مردم و کشور نیست، این موضوع واقعیتی غیر قابل انکار است.
وزیر نفت با بیان اینکــه وزارت نفت دولت چهاردهــم برنامه افزایش 
ظرفیت تولید گاز در بخش های بالادســتی صنعت نفت را به شــدت 
دنبال می کنــد، اظهار کرد: البتــه بیش از هر چیز دیگــری باید بروی 
مدیریت و بهینه ســازی مصرف تمرکز کنیم، این حــوزه در بر دارنده 
راهکارهای قیمتــی و غیر قیمتی اســت که هم اکنــون وزارت نفت 
راهکارهای غیــر قیمتی را در اولویت قرار داده اســت.پاک نژاد تصریح 
کرد: اســتفاده از بخارهــای گازی با راندمــان بالا می توانــد یکی از 
راهکارهای غیرقیمتی مدیریت و بهینه ســازی مصرف به شــمار آید، 
ســرمایه گذاری در این بخش از ســوی بخش های دولتی و خصوصی 
می تواند به مــا در تعدیل مصرف گاز در بخــش خانگی و تجاری کمک 
کنــد.وی تأکید کرد: ایران هم اکنون در زمســتان با ناتــرازی 2۵0 تا 
300 میلیون متر مکعبی گاز و در تابســتان با ناترازی 100 میلیون متر 
مکعبی گاز روبرو اســت، از این رو ما چاره ای به جز بهینه سازی مصرف 

در سال های آتی نداریم.

کاهش مصرف گاز بخش خانگی
وزیر نفت با اشــاره به اینکــه وزارت نفــت در چهار مــاه اخیر موفق 
به افزایش تولید بیــش از 2۵ میلیون متر مکعبــی گاز ترش در بخش 
بالادستی خود شــده اســت، افزود: به عبارت دیگر در چهار ماه اخیر 
سال جاری نسبت به مدت مشابه پارســال 1۴ میلیون متر مکعب گاز 
شیرین معادل نصف یک فاز میدان گازی پارس جنوبی بیشتر به شبکه 
سراسری گاز تزریق شده است. هم اکنون مصرف گاز در بخش خانگی 
و تجــاری از ۶70 به ۶20 میلیون متر مکعب با همراهی مردم رســیده 

است.
پاک نژاد گفت: در واقــع به هر انــدازه ای که نفت کــوره در نیروگاه ها 
مصرف شــود، گاز کمتری تحویل این نیروگاه ها می شــود و این گاز در 
نیروگاه هــای گازی و ســیکل ترکیبــی به عنوان جایگزیــن نفت گاز 
مصرف می شــود و بدین ترتیب با مصرف کمتر نفت گاز در سبد سوخت 
نیروگاهی، سطح ذخایر آن در نیروگاه ها افزایش می یابد.وی با یادآوری 
اینکه نیروگاه ها بر اســاس مصوبات بالادســتی از 10 مــرداد مکلف به 
مصرف روزانه ۴0 میلیون لیتر نفت کوره بودند، افزود: این مصوبه اما در 
نیروگاه ها اجرایی نشد و به طور متوسط از 10 مرداد تا پایان آبان روزانه 

حدود 22 میلیون لیتر نفت کوره در نیروگاه ها مصرف شده است.

اجرایی نکردن مصوبات بالادستی
وزیر نفت با اشاره به اینکه اجرایی نکردن مصوبات بالادستی سبب شد 
موجودی ذخایر نفت گاز در آغاز دولت چهاردهم به شدت کاهش یابد، 
ادامه داد: اگــر نفت کوره مطابق این مصوبات مصرف می شــد، اکنون 
ســطح موجودی مفید نفــت گاز نیروگاهی برابر بــا 3 میلیارد و 100 
میلیون لیتر بــود، اگر نفت کوره مطابق مصوبات بالادســتی از ابتدای 
مهر تاکنون مصرف می شــد، اکنون ســطح موجودی مفید نفت گاز 
نیروگاهی برابر با 2 میلیــارد و 177 میلیون لیتر بــود و اگر نفت کوره 
مطابق این مصوبات از ابتــدای آبان تاکنون مصرف می شــد، اکنون 
ســطح موجودی مفید نفت گاز نیروگاهی برابر با یــک میلیارد و ۶00 

میلیون لیتر بود.
پاک نژاد، صــادرات گاز و قراردادهای موجود را دیگــر چالش وزارت 
نفت دولت چهاردهم برای حل مشکل تأمین سوخت زمستانی عنوان 
کرد و گفت: صادرات گاز به ترکیه در تابســتان پارسال از 27 خرداد تا 
28 مهر برای مدت چهار ماه به دلیل مشــکل دریافت از طرف کشــور 
ترکیه متوقف شــده بود که این موضوع منجر بــه کاهش 3.۶ میلیارد 
مترمکعبــی )30 میلیون مترمکعبــی در روز( صادرات گاز نســبت 
به قرارداد شــد. این مقدار گاز مازاد در سال گذشــته در اختیار سایر 
بخش ها به ویژه نیروگاه ها قرار گرفته و انتظــارات برای تحویل گاز را 

افزایش داده است.
وی افزود: همچنیــن با توجه به اینکه از دی پارســال )1۴02( تا پایان 
مرداد 1۴03، تمام ظرفیت قراردادی با ترکیه اســتفاده شــده بود، در 
طول سه ماه گذشته امکان کاهش صادرات گاز به ترکیه وجود نداشت، 
عدد صادرات هم باید مطابق با قرارداد فیمابین انجام می شــد. این در 
حالی اســت که از دی پارســال )1۴02( تا پایان مــرداد )1۴03(، در 
مواقعی که با کمبود گاز مواجه بوده ایم، محدودیت روی صادرات گاز به 

ترکیه به راحتی اعمال شده بود.

دبیرکل سندیکای بیمه گران ایران:
 ۷۵ درصد پرتفوی صنعت بیمه در بخش درمان 

و ثالث است
 دبیرکل سندیکای بیمه گران ایران با تایید این موضوع که بخش قابل 
توجهی از صعنت بیمه گرفتار رشته های زیانده است، گفت: 7۵ درصد 

پرتفوی صنعت بیمه در بخش درمان و شخص ثالث قرار دارد.
محسن پورکیانی روز چهارشنبه در نشست خبری اظهار داشت: امسال 
با اصلاح روندها نرخ رشد قوی در رشته های بیمه شخص ثالث و درمان 
داشته ایم.وی درباره سود شــرکت های بیمه در 8 ماهه نخست امسال 
اظهار داشت: روش مرسوم در صنعت بیمه این است که با منابع حاصل 
از حق بیمه مردم کار اقتصادی و ســرمایه گذاری انجام شــود تا با سود 
حاصل از آن خســارت ها پرداخت شــود زیرا تنها با دریافت حق بیمه 

نمی شود خسارت را پرداخت کرد.
پورکیانی خاطر نشــان کرد: اگر شــرکت های بیمه نتوانند به درستی 
درباره سرمایه گذاری تصمیم صحیحی را اتخاذ کنند، برخی از رشته ها 
زیانده شــده و مجبور به افزایــش نرخ های حق بیمــه خواهند بود؛ به 
همین جهت بخش بیمه گری و ســرمایه گذاری باید توانمند و قوی در 
هر دو جبهه کار کنند تا خروجی خوبی داشــته باشند.وی با بیان اینکه 
نزدیک به 7۵ تا 80 درصد پرتفوی صنعت بیمه مربوط به رشــته های 
زیانده درمان و ثالث اســت، به اقدامات انجام شده در رشته درمان برای 
خروج از زیان اشــاره کرد و گفت: با اقدام های صورت گرفته در رشــته 
درمان بخشی از زیان ده بودن این رشــته کنترل شده است.پورکیانی 
تصریح کرد: البته در رشــته بیمه شــخص ثالث از آنجایی که دولت در 
این رشته دخیل است و تعیین حق بیمه آن از اختیار شرکت های بیمه 
خارج است، برای صنعت بیمه مشــکل ایجاد شده است؛ البته نسبت به 
سال گذشته نرخ رشد خوبی را توانستیم از شورای عالی بیمه در رشته 

ثالث دریافت کنیم و امیدواریم برای امسال نیز این روند ادامه یابد.
دبیرکل ســندیکای بیمه گران ایران با بیان اینکه موضوع افت قیمت 
خودرو برای صنعت بیمه مشــکل ساز شده اســت، اظهار داشت: این 
موضوع هزینه های شــرکت های بیمه را افزایش مــی دهد به همین 
دلیل وقت زیادی را برای اصلاح این روند می گذاریم تا گزارش شفاف و 
مستدلی را برای حل این موضوع تهیه کنیم تا نرخی نزدیک به واقعیت 
را به شــورای عالی بیمه ارایه دهیم و تصمیمات خوبی را در این زمینه 

که هم به نفع مردم و هم به نفع شرکت های بیمه باشد، اتخاذ کنیم.

تقلب های بیمه ای در ایران نیز وجود دارد
دبیر کل ســندیکای بیمه گران ایران همچنین درباره وجود فســاد در 
صنعت بیمه نیز اظهار داشت: من نمی توانم مشــخصا درباره فساد در 
شــرکت خاص یا صنعت بیمه صحبت کنم، ولی در همه صنایع مانند 
صنعت بانکداری و صنعت خودروسازی مشکلاتی در این زمینه وجود 
دارد، ولی به نظر نمی رســد که در صنعت بیمه فساد سازمان یافته ای 
وجود داشته باشد.پورکیانی ادامه داد: البته در کل دنیا یکی از مباحثی 
که در شرکت های بیمه وجود دارد، همین تقلبات بیمه ای است که به 
تبع در ایران نیــز وجود دارد ولی عدد و رقم صنعــت بیمه آنقدر بزرگ 
شده است که نمی توان به روش های ســنتی جلوی آنها را گرفت و تنها 
راه مبارزه با این موضوع روش های سیســتمی و اطلاعاتی است که می 
توانیم جلوی تقلبات احتمالی را بگیریم؛ باید ســنهاب بیمه مرکزی و 
نرم افزارهایی که شــرکت های بیمه دارند، در این زمینه فعال تر باشند 
و الگوهای تقلبی را پیگیری و از آن آمار، اطلاعات و تقلبات را استخراج 

کرده تا کسی نتواند سوء استفاده کند.

پرداخت افت قیمت خودرو ۵۰ همت خسارت پرداختی بیمه 
ها را افزایش خواهد داد

دبیرکل ســندیکای بیمه گران ایــران درباره مصوبــه پرداخت افت 
قیمت از ســوی بیمه مرکزی اظهار داشــت: افت قیمت از نظر صنعت 
بیمه در قانون شخص ثالث پیش بینی نشده ولی در قانون سال 13۴۵ 
خورشیذی گفته شده که پلیس در این زمینه باید ارزیابی کند بنابراین 
هیچ دلیلی برای پرداخت افت قیمت نداشــته ایــم اگرچه بعضی افراد 
شکایت کرده و قضات هم آرایی در این زمینه صادر می کردند و شرکت 
ها نیز در حد سرمایه ای از پیش تعیین شــده، این افت را پرداخت می 
کردند.پورکیانی افزود: حتی کمیســیون اقتصادی مجلس پیگیر این 
موضوع بودند که موضوع افت قیمت خــودرو در صحن مجلس مطرح 
شده و به قانون شخص ثالث اضافه شود که با پیگیری های صنعت بیمه 

توانستیم آن را از دستور کار مجلس خارج کنیم.

وی ادامه داد: با این وجود این موضوع در شــورای عالــی بیمه مطرح 
شد و سندیکا از آن موضع شــرکت های بیمه دفاع و تاکید کرد که آن 
را منطقی نمی داند امــا در نهایت در هیات دولــت این موضوع مطرح 
و به تصویب رســید و در این مصوبه تاکید شده اســت که صنعت بیمه 
نمی تواند به دلیل افت قیمت افزایش حق بیمه در بیمه نامه ها داشــته 
باشند.پورکیانی با اشاره به نامه نگاری وزیر امور اقتصادی و دارایی برای 
بازنگری در این مصوبه تاکید کرد: به دنبال محدود کردن مصوبه دولت 

هستیم تا بتوانیم جلوی خسارت بیشتر به صنعت بیمه را بگیریم.
وی پیش بینی کرد که با اجرای این مصوبــه 30 تا ۵0 همت پرداخت 
خسارت از ســوی صنعت بیمه درباره افت قیمت خودرو افزایش یابد؛ 
البته متوسط پرداختی ماهانه صنعت بیمه بابت هر خسارت پرداختی 
خودرو 20 تا 2۵ میلیون تومان بوده که با این حساب پرداختی شرکت 

های بیمه 30 تا ۵0 همت خواهد بود.
دبیرکل سندیکای بیمه گران ایران با اشــاره به اینکه در این زمینه نیز 
حتی براســاس همان قیمت خودروهای متعارف پرداخت می شــود و 
اظهار داشــت: روح قانون بیمه شــخص ثالث حمایت از اقشار ضعیف 

جامعه است ولی با ابلاغ این مصوبه موضوع کمی تغییر کرده است.

۱۳ میلیون خودرو بیمه نامه ندارند
پورکیانی با اشاره به اینکه در کشور 13 میلیون خودرو بیمه نامه ندارند، 
ادامه داد: با افزایش حق بیمــه ها برای پرداخت افت خــودرو باز هم به 
تعداد خودروهای بدون حق بیمه افزوده خواهد شد بنابراین بار خسارت 
های جانی بر دوش صندوق تامین خســارت های بدنــی خواهد بود اما 
امیدواریم که این مشکل را حل کنیم.دبیرکل سندیکای بیمه گران ایران 
با بیان اینکه صنعت بیمه پیشــنهاداتی درباره مشکل خودرو متعارف و 
غیرمتعارف و پرداخت خسارت ها براســاس این موضوع تصریح کرد: در 
سال گذشته ضریب خسارت شخص ثالث صنعت بیمه 138 درصد بوده 
است که نشان دهنده این اســت که علارغم اینکه با افزایش 33 درصدی 
حق بیمه ثالث، صنعت بیمه به انــدازه کافی حق بیمه دریافت نمی کند.
وی با بیان اینکه ایران سالیانه 30 تا 3۵ درصد تورم دارد باید شرکت ها به 
میزان این تورم حق بیمه دریافت کنند، گفت: متاسفانه در ایران قطعات 
خودروهای خارجــی در ایران وجود ندارد و واقعــا دولت و بیمه مرکزی 
به دنبال افزایش نامتعادل نرخ ها نیســت، اما صنعــت بیمه نیز تا میزان 

مشخصی می تواند پرداخت خسارت داشته باشد.
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چشم انداز اقتصاد جهانی برای سال ۲۰۲۵ 

خریدار  اقتصاد جهانی در ســال 202۴ عملکرد 
کلی بهتــری در مقایســه با آن چیزی داشــت که 
بســیاری از آن در ســال گذشــته در همین زمان 
می ترســیدند. رشد جهانی در ســال جاری تثبیت 
شد و فرود ملایمی را شاهد بودیم. کاهش نرخ تورم 
فضایی را برای بانک های مرکزی کشور های مختلف 
جهان فراهم آورد تا کاهش نرخ بهــره را آغاز کنند. 

این وضعیت شرایط مالی را تسهیل کرد.
اندیشکده بروکینگز نگاهی به چشــم انداز اقتصاد 
202۵ انداخته و می نویسد: صحبت کردن در مورد 
ســال 202۴ بدون قرار دادن آن در بستر چهار سال 
گذشــته که تاب آوری اقتصاد جهانی با مجموعه ای 
از همپوشانی شــوک ها همراه بود و با پاندمی کووید 
-1۹ در محــک آزمون قــرار گرفت کار دشــواری 
اســت. پاندمی کوویــد، اختلالات ایجاد شــده در 
زنجیره تامین، نــرخ تورم بالا، رخداد های شــدید 
آب و هوایــی و منازعات ژئوپولیتیــک از جمله آن 
شــوک ها بوده اند. با در نظر گرفتن چنین بستری، 
اقتصاد جهانی در ســال 202۴ عملکرد کلی بهتری 
در مقایسه با آن چیزی داشــت که بسیاری از آن در 
سال گذشــته در همین زمان می ترســیدند. رشد 
جهانی در ســال جاری تثبیت شــد و فرود ملایمی 
را شــاهد بودیم. کاهش نرخ تورم فضایــی را برای 
بانک های مرکزی کشــور های مختلف جهان فراهم 
آورد تا کاهش نرخ بهره را آغــاز کنند. این وضعیت 
شــرایط مالی را تســهیل کرد و باعــث ارائه برخی 
تســهیلات خوشــایند برای خانوارهــا، صاحبان 
کسب و کار ها شده است. این موضوع حتی در مورد 
کشــور هایی که با بازپرداخت بدهی دست و پنجه 
نرم می کننــد نیز صدق می کــرد. در فضای فعلی با 
تشــدید تنش های ژئوپولیتیک در حــوزه اقتصاد 
جهانی نیاز به همــکاری و چندجانبه گرایی وجود 
دارد. در طول نشست امسال مجمع عمومی سازمان 
ملل متحد کارشناسان بحث های موثری را در مورد 
تقویت توسعه پایدار و سیستم های مالی بین المللی 
مطرح کردند. آنان خواســتار تقویت همکاری های 

بین المللی برای دستیابی به اهداف 2030 شدند.
این اندیشکده در ادامه می نویســد:به نظر می رسد 
اقتصاد جهانی تقریبا با همان ســرعت سال 202۴ 
به بهبود خود ادامه دهد، اما با عدم اطمینانی بسیار 
بیش تر، بدان خاطر که خطــرات و چالش های بی 
شــمار از جمله مواردی که ناشــی از اصطکاک بین 
کشورهاســت می تواننــد باعث کُند شــدن قابل 
توجه رشــد شــوند و احتمال ورود اقتصاد جهانی 
به رکــود را امــکان پذیر ســازند. اگرچه در ســال 
202۴ رشد جهانی تثبیت شــد، اما این تثبیت در 
مقایســه با میانگین یک دهه گذشــته با نرخ نسبتا 
پاییــن تری صورت گرفــت. هم چنین، کل رشــد 
جهانی نیز ناهمگونی را در بین مناطق و کشــور ها 
پنهان می کند. عــلاوه بر این، نابرابری به ســطوح 
ناخوشایندی افزایش یافته است. برای تقویت رشد، 
اصلاحات ساختاری و ســرمایه گذاری ها به منظور 
احیای بهره وری مورد نیاز اســت. هم چنین، هدف 
سیاســتگذاری ها باید ارتقای رفاه عمومی باشــد. 
علیرغم کاهش کلی نرخ تــورم، افزایش هزینه های 
زندگی در چهار سال گذشته قدرت خرید خانوار ها 
را کاهش داده اســت. ســطح بدهی های دولتی به 
طرز ناراحــت کننده ای بــالا می باشــد و چندین 
کشور، به ویژه کشــور های در حال توسعه، با آسیب 
پذیری بدهی دســت و پنجه نرم می کنند. خطرات 
ناشــی از تغییرات آب و هوایی بســیار زیاد است، به 
طوری که ســال 202۴ رکورد گرم ترین سال ثبت 
شده را شکســت. رخداد های آب و هوایی شدید، از 
ســیل در چین و اروپــا گرفته تا خشکســالی های 
طولانی مدت در آفریقــا و آمریــکای جنوبی، هم 
چنین، تســریع از بین رفتن یخچال های طبیعی، 
حاکی از ســرعت بــالای گرمایش جهانی اســت. 
نکته مهــم، درگیری های ژئوپولیتیکــی، از جمله 
رقابت قدرت های بزرگ بیــن ایالات متحده و چین 
و جنگ ها و منازعــات بین روســیه و اوکراین و در 
خاورمیانه، خطر عمیق تر شدن آسیب پذیری های 
زنجیره تامین جهانی و چنــد پارگی ژئواکونومیک 
جهانــی را بــه همــراه دارد. بــرای مثــال، تعداد 
محدودیت های تجاری در ســالیان اخیر افزایشی 
ســه برابری یافته است. در نهایت، ســال 202۴ به 
عنوان ســال رای دهندگان نامگذاری شــده، زیرا 
حداقل 70 کشور که تقریبا نیمی از جمعیت جهان 
را در خود جای داده اند، انتخابات سراســری برگزار 
کردند. مسلما مهم ترین نتیجه برای اقتصاد جهانی 
و امور جهانــی نتیجه انتخابات ریاســت جمهوری 
ایالات متحده بوده اســت که طی آن دونالد ترامپ 
رئیس جمهور ســابق پیروزی قابل توجهی کســب 
کرد. برخی از سیاست های پیشنهادی که او براساس 
آن کارزار انتخاباتی اش را راه اندازی کرد در صورت 

اجرا شدن حمایت از صنایع داخلی و تکه تکه شدن 
اقتصاد جهانی را تسریع خواهند کرد و باعث تشدید 
اصطــکاک میان کشــور ها همراه با تبعــات منفی 

خواهند شد.
بروکینگز در ادامه می نویسد:ســال آینده می تواند 
آغاز دوران پرآشــوبی در روابط بین کشــور ها باشد 
که به طور بالقــوه دارای ســرریز های منفی بزرگ 
در زمینه هــای مهم همــکاری جهانــی از تجارت 
تا همکاری امنیتی اســت. ما در گرگ و میش نظم 
جهانی کنونی هســتیم و یک پیکربندی مجدد در 
حال وقوع اســت. با این وجود، کم تر مشخص است 
که نظم جدید جهانی چگونه خواهد بود. چند سال 
آینده پیکربندی مجدد نظم جهانی را تسریع خواهد 
کرد و آینده آن را مشخص می ســازد. در این میان، 
طرح ایده هــا و راه حل هایی کــه اطمینان حاصل 
کنند همکاری اقتصادی جهانی تقویت می شود در 

بهترین حالت به نفع همه کشور ها خواهد بود. 
گروه بانکداری فرانسوی بی ان پی پاریبا در گزارش 
تازه خــود درباره پیش بینی چشــم انــداز اقتصاد 
جهانی در ســال 202۵ از ســال آینده میلادی به 
عنوان مجموعــه ای از ناشــناخته های شــناخته 
شــده یاد می کند و می نویســد:از تحولات مرتبط 
با منازعــات در خاورمیانه و جنــگ اوکراین گرفته 
تا نتایج انتخابــات پیش رو در آلمــان و احتمالا در 
فرانســه، همگی نشــان می دهند که از سیاســت 
خارجی، سیاســتگذاری های اقتصــادی و تجاری 
دولت بعــدی امریکا تحــت رهبری ترامــپ تاثیر 
خواهند پذیرفت. در نتیحــه، از دید ما درجه بالایی 
از عدم اطمینان در مورد عوامل تاثیرگذار بر اقتصاد 
جهانی در ســال آینده وجود خواهند داشت. دولت 
ترامپ به احتمال زیاد سیاســت تعرفــه واردات را 
اجرا خواهد کرد که به اقتصاد امریکا آســیب خواهد 
رســاند. به نظر ما تعرفه های وارداتی ایالات متحده 
بر کالا های چین و سایر نقاط جهان افزایش خواهد 
یافت، نه آن که صرفا به عنوان یــک ابزار برای چانه 
زنی مورد استفاده قرار گیرد. پیش بینی ما آن است 
که تصمیمات اقتصادی ترامپ باعث افزایش قیمت 
اقلام و کاهش رشد اقتصادی در امریکا شود که باعث 
اتخاذ سیاست های سفت و سخت تر از سوی فدرال 
رزرو امریکا خواهد شد. به نظر می رسد عدم قطعیت 
و بازگشت فشار های تورمی در نیمه دوم سال 202۵ 
فدرال رزرو امریکا را در طول ســال 202۵ متوقف 

سازد.
این شرکت بانکداری فرانســوی در ادامه با اشاره به 
تاثیرات تغییر سیاســت امریکا بر سراســر جهان از 
منظر اقتصادی و ژئوپولیتیک می نویسد:در منطقه 
یورو، جایی که وضعیت رشد از پیش شکننده به نظر 
می رسید، تشدید سیاست حمایت از صنایع داخلی 
یکی دیگــر از باد های مخالف بــرای بهبود وضعیت 
اســت. انتظار داریم که با مهار فشــار های ترورمی 
بانک مرکزی اروپا به ترســیم مسیر سریع بازگشت 
به تنظیم سیاستی خنثی تر ادامه دهد. ما برای اروپا 
انتظار یک محرک مالی در اواخر سال 202۵ داریم 
که ناشی از تجدید نظر در مورد ترمز بدهی در آلمان 
و افزایش احتمالی هزینه های دفاعی خواهد بود. هم 
چنین، اقتصاددانان معتقدند کــه مقام های چینی 
احتمالا به سیاســت های امریکا با ارائه محرک های 
مالی و پولی اضافی پاسخ خواهند داد. اقتصاددانان 
معتقدند علاوه بر خطرات پیش روی برای بازار های 
نوظهــور از جمله برزیــل و کلمبیــا، اقتصاد های 
پیشــرفته نیز مصون از مواجهه با خطر بدتر شــدن 
وضعیت مالی نیســتند و یک نمونه بارز آن وضعیت 

فعلی فرانسه است. 
روزنامــه تایمز چاپ لندن، امــا در تحلیلی متفاوت 
این پیش فــرض را مطرح می کند که ســال 202۵ 
می تواند ســال رونق جهانی باشــد و در بیان دلیل 
این استدلال می نویســد:اوضاع می تواند رو به جلو 
باشد: بازار ســهام ایالات متحده در حال رونق است، 
قیمت نفت در حال کاهش است و چین نشانه هایی 
از بهبود وضعیت اقتصادی را نشــان می دهد. چشم 
انداز اقتصادی سال آینده در حال آماده شدن برای 
ورود به یکــی از نامطمئن تریــن وضعیت ها پس از 
بحران مالی اســت. با ایــن وجود، نکاتی در ســال 
202۴ درســت پیش رفتند که خوب اســت به آن 
نگاهی بیندازیم. در نتیجه، متوجه خواهیم شــد که 
چرا سال 202۵ ممکن اســت آن طور که بسیاری از 
تحلیلگران معتقدند چندان غم انگیز نباشــد. رونق 
بازار ســهام ایالات متحده در حال حاضر در جریان 
است که ناشی از پیروزی انتخاباتی دونالد ترامپ در 
ماه گذشته می باشد. شاخص سهام S&P ۵00 در 
مسیری قرار دارد که بازدهی سالانه 30 درصدی را 
برای ســرمایه گذاران فراهم می کند که بیش از دو 
برابر بازدهی سهام بازار های ژاپن، اروپا و بریتانیا در 
سال جاری است. پول در حال سرازیر شدن به سهام 

آمریکا با سریع ترین سرعت در سه سال اخیر صورت 
می گیرد و موقعیتی را بــرای تحقق رونق اقتصادی 
وعده داده شده توســط ترامپ فراهم می کند. رشد 
اقتصادی ایالات متحده تقریبا در ســال آینده بهتر 
از همتایان دیگر خود در گــروه جی -7 خواهد بود، 
زیرا کاهــش مالیات، محرک های مالــی و مقررات 
زدایی برنامه ریزی شــده توســط ترامپ به تقویت 
اقتصاد کمــک خواهند کرد. حتــی نوریل روبینی 
اقتصاددان معروف که بحران اقتصادی سال 200۹ 
را پیش بینی کرده بود نیز معتقد است که جایگزین 
اندکی برای سهام ایالات متحده وجود دارد. در مورد 
هوش مصنوعی نیز می توانیم خوش بینی داشــته 
باشــیم چرا که باعث بهبود رونق بهره وری می شود. 
هم چین، پیش بینی می شــود که کاهش پیوسته 
نرخ بهره جهانــی ادامه یابد. با شــروع کاهش تورم 
در حدود 2 درصد، هزینه های اســتقراض کماکان 
کاهش خواهنــد یافت. ایــن رونــد از دارایی های 
پرخطر مانند سهام حمایت می کند و به اوراق قرضه 
کمک خواهد کرد. فضای ایجاد شده برای نرخ بهره 
منبع خوش بینی دیگری بــرای اقتصاد جهانی در 
ســال 202۵ اســت. وضعیت مالی اکثر کشور های 
ثروتمند، از جمله ایالات متحده، فرانســه و بریتانیا، 
از زمان پاندمی کووید به این سو بدتر شده، اما زمانی 
که بانک های مرکزی نــرخ بهره را کاهش می دهند، 
احتمــال وقوع بحــران بدهــی کمتر اســت. این 

موضوعی است که باید بخاطر آن خوشحال باشیم.
تایمز در ادامه دلیل خود برای خوش بینی نســبت 
به چشــم انــداز اقتصــاد جهانی در ســال 202۵ 
می نویســد:یکی دیگر از دلایل خــوش بینی برای 
ســال 202۵ آغاز روند کاهش قیمت نفت در سال 
202۴ است. قیمت نفت خام برنت از اندکی کمتر از 
بشــکه ای ۹0 دلار در ابتدای سال جاری میلادی به 

نزدیک بشکه ای 70 دلار کاهش یافته است.
 این امر باعــث کاهش تورم بــر قیمت های جهانی 
شــده و پس از بحران جهانی انرژی در سال 2022 
عاملــی کمکی بــرای اقتصــاد جهانی محســوب 
می شــود. عربستان سعودی و ســایر اعضای بانفوذ 
اوپک پلاس ممکن است از اســتراتژی تلاش برای 
افزایش قیمت ها به ســمت گرفتن ســهم بــازار از 
تولیدکنندگان با هزینه بالاتر تغییر مســیر دهند. 
به عبارت دیگر، ســال 202۵ می تواند ســالی باشد 
که اوپــک در آن راه ها را باز می کند. اگــر این اتفاق 
رخ دهد قیمت نفت ممکن اســت در ســال 202۵ 
بیش از امروز کاهش یابد. دو کشــوری که در سال 
202۴ منبع دائمی بدبینی بوده انــد نیز می توانند 
انتظارات را در ســال آینده کاهــش دهند: چین و 
آلمــان. نگرانی هــای درباره رشــد اقتصادی چین 
سیاســتگذاران داخل و خارج از آن کشور را به خود 
مشغول کرده است. طی چند ماه اخیر این امیدواری 
ایجاد شــده که حزب کمونیســت چیــن اقدامات 
تقویت کننده را برای تشــویق مصــرف کنندگان 
چینی انجام داده و محرک هایی را ارائه دهد. رشــد 
اقتصادی چین در سه ماهه چهارم به دلیل اقدامات 
دولت آن کشــور تقویت شــده و حزب کمونیست 
چین اعلام کرده که ارتقــای تقاضای مصرف کننده 
اولویت اصلی آن کشور در ســال 202۵ خواهد بود. 
هم چنین، شــبح تعرفه های ۶0 درصــدی دونالد 
ترامــپ می تواند اقدامــات تقویت کننده رشــد را 
تســریع کند. در آلمان، ســال 202۵ ممکن است 
ســالی باشــد که ترمز بدهی کنار گذاشــته شود. 
حــزب دموکرات مســیحی آلمان کــه احتمالا در 
انتخابات بعدی پیروز خواهد شــد تحت فشار است 
تا محدودیت های مالی را کاهش دهد. کنار گذاشتن 
ترمز بدهی برای آلمان و ســایر نقــاط اروپا اقدامی 
مثبت خواهد بود و دســت هیئت حاکمه سیاســی 
اروپایی را باز خواهد کرد تا برای تامین مالی سرمایه 
گــذاری عمومی و متعــادل کردن مجــدد اقتصاد 

منطقه یورو استقراض را انجام دهد.
تایمز در ادامه به تاثیر مثبــت قرص های لاغری بر 
اقتصاد ســال 202۵ پرداخته و می نویســد:یکی از 
پیشــرفت های تازه و اغلب نادیده گرفته شــده که 
می توانــد مجموعه پیامد های تقویت کننده رشــد 
برای اقتصاد های در حال توســعه را به همراه داشته 
باشــد، گســترش درمان های کاهش وزن از طریق 
دارو های GLP-1 اســت. تقاضا برای درمان های 
چاقی با عرضه داروهایی، چون اوزمپیک و ویگووی 
افزایش یافته است. تقاضا برای این نوع دارو بیش از 
عرضه آن در اقتصاد های بزرگ ماننــد امریکا بوده 

است. 
ســال آینده می تواند با مجموعه ای از تاییدیه های 
نظارتی کلیدی برای این دارو ها همراه باشد. افزایش 
اســتفاده بیش تر از این نوع دارو هــا می تواند باعث 
مشــارکت بیش تر نیروی کار و کاهش هزینه های 

مراقبت های بهداشتی مرتبط با چاقی شود.
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